
پرشور  بازرگانی  اتاق  انتخابات   
در شــهر اصفهان نویــد اتفاقات 
خوشــایندی در حــوزه اقتصاد و 
صنعت اصفهــان را مــی داد. اما 
تاخیر در  شکل گیری کمیسیون ها 
تاحدودی روند پرسرعت تحولات 
را کند کرد. دیدگاه شــما در این 

خصوص چیست:
این گونه نیست. اتاق اصفهان خیلی زودتر 
از اتاق های سایر اســتان ها و حتی اتاق 
ایران کمیسیون های خود را تشکیل داد و 
از کمیسیون ها خواسته با دعوت از اعضای 
قبلی و جدید بــا قوت به کار خــود ادامه 
دهند به گونه ای که اکثر کمیســیون ها 
با بیش از 140 نفــر از اعضای اتاق فعالیت 
می کنند و این علاقمنــدی اعضا را برای 
حضور در کمیسیون ها نشان می دهد که 
در این دوره اتفاق افتاده است. علاوه بر این 
روسای کمیســیون ها برای خود دو نائب 
رئیس انتخاب کردنــد. توجه کنید که به 
دنبال برنامه ریزی انتخاب کمیسیون ها، 
برخی از کمیسیون های گذشته ادغام و 
یا چند کمیسیون جدید در اتاق تشکیل 
شــد. به عنوان مثال با توجــه به ظرفیت 
بالای معادن در اصفهان، کمیسیون معادن 
ایجاد شد.  همچنین کمیسیون پایش برای 
رصد برنامه های سایر کمیسیون ها شکل 
گرفت. در مجموع تا به امروز 9 کمیسیون 

در اتاق اصفهان تشکیل شده اما تنها یک 
کمیسیون آن شکل نگرفته است.

یکی از اتفاقات ایــن دوره اتاق 
بازرگانی، حضور هیات های تجاری 

و اقتصادی در اصفهان است. اتاق 
اصفهان چه برنامــه ای برای این 

هیأت ها دارد؟
توافق هســته ای ایران با کشورهای 5+1 
موجب بهبود روابط سیاســی و اقتصادی 
کشــور با دنیا شــده به گونه ای که تمام 
هیات هایــی که به ایــران آمدند خواهان 
بازدید و حضــور در اصفهــان و مذاکره با 
نفرات اقتصادی و سیاسی استان هستند. 
بعد از توافق هســته ای بیش از 11 هیات 
خارجی وارد اصفهان شد که تمام آنها در 
اتاق نیز نشست هایی داشتند. در این راستا 
پیش از این سفرها اتاق اصفهان نسبت به 
شناسایی نفرات هیات وارد شده به اصفهان 
و شناخت توانمندی و تخصص آنها اقدام 
کرد. در مجموع سیاســت اتاق بازرگانی 
از این سفرها، سرمایه گذاری و مشارکت 
هیات های تجاری و نــه بازاریابی آنها؛ و 
حتی این موضوع را در شورای روسای اتاق 

کشور مطرح کرده ایم.
 در مجموع حضــور هیات های 

خارجی را مثبت   ارزیابی می کنید؟
 خوشــبختانه تاکنون مذاکــرات خوبی 
صورت گرفته که دیدار اوکراین به عنوان 
آخرین تیم مذاکــره کننده منجر به امضا 
تفاهم نامه شــد. تیم های مذاکره کننده 
در سفرشــان به ایران خواهان حضور در 
اصفهان هســتند که ما باید از این فرصت 
بــرای ســرمایه گــذاری در بخش های 

مختلف استان استفاده کنیم. 
 اما بسیاری نگران بی نتیجه بودن 
حضور هیات های تجاری و سیاسی 
در کشور و اصفهان هستند. در این 
راستا چه راهکار و برنامه ای در نظر 

گرفته اید؟
تاکنون سفر تمام تیم هایی که به کشور و 
اصفهان صورت گرفته به قصد رصد اوضاع 
ایران بــوده و تا این لحظــه مذاکره نهایی 

صورت نگرفته اســت چرا که هنوز کشور 
درگیر تحریم های مالی و بانکی اســت و 
از سوی دیگر خارجی ها به دنبال امنیت 
مالی هســتند چرا که آنها همانند ایران 
ریسک پذیر نیستند که از مسیر غیرقانونی 
برای سرمایه گذاری  وارد شده  وتحریم ها 
را دور بزنند. با این وجود این تیم ها مذاکره 
و عقد قرارداد با ایران را جزء امور خود قرار 

داده اند.    
  اما آقای سهل آبادی! در شرایطی 
که سرمایه گذاران ایرانی از اصفهان 
فراری هســتند چگونه زمینه های 
حضور سرمایه گذاران خارجی را در 

این شهر فراهم می کنید؟
مشــکلات ســرمایه گــذاران خارجی 
مباحث مالی و بانکی است. از سوی دیگر 
مشکلات سرمایه گذاران داخلی از جنس 
دیگری است. بارها گفته ام  و معتقدم که 
پدیده ای به نام سرمایه گریزی در اصفهان 
وجود ندارد. و اگر هم وجود داشــته باشد، 
تنها مربوط به اصفهان نمی شــود و حتی 
مسئولان استان های آذربایجان شرقی، 

خراسان و... معتقدند سرمایه گذاران آنها 
به ســمت اصفهان می آیند. با این وجود 
در ستاد تسهیل، شورای گفتگوی بخش 
دولتی و خصوصی، کمیته قضایی حمایت 
از سرمایه گذاری و... عنوان شده که قوانین 
در اصفهان به طور سختگیرانه تری اجرایی 
می شود. با این وجود اتاق بازرگانی با شعار 
"اتاق برای همه، همه برای نجات اقتصاد" به 

دنبال رفع مشکلات سرمایه گذاران است.
  یکــی از اتفاقــات مثبــت در 
حوزه صنعت و به خصوص ســنگ، 
برای  مالیاتی  جرایم  بخشــودگی 
حمایت از این صنعت بود، آیا می توان 
این گونه حمایت ها را به سایر صنایع 

استان همچون نساجی تعمیم داد؟  
صنعت سنگ ســال گذشــته مشمول 
بخشــودگی مالیاتی تا پایان سال 92 شد 
که باز این اتفاق افتاد. البته نکته مهم اینکه، 
کارخانجات صنعت سنگ باید به روز شوند. 
متأســفانه بیش از 80 درصد این صنعت 
به طور سنتی و قدیمی کار می کنند که 
در این شرایط سودی نمی برند و فعالیت 

کارخانجات مقرون به صرفه نیست. در این 
راستا باید با حمایت دولت این کارخانجات 
به طور مشارکتی و در قالب تعاونی نسبت 
به وارد کردن ماشین آلات جدید از خارج 
 کشــور و ســاخت آنها در داخل برای به 
روز رســانی تــلاش کننــد. در خصوص 
نساجی نیز باید گفت این صنعت کمی در 
به روز بودن جلوتر از ســنگ است چرا که 
فعالیت بیشتری کرده اما درآمد نساجی 
نیز به گونه ای نیست که هر دو یا چند سال 
یک بار ماشــین آلات خود را به روز کنند 
که این اتفاق موجب عقــب ماندن آنها در 

برهه ای از زمان می شود.
 با توجه به اینکه گردشگری یکی 
از مهمترین پتانســیل های توسعه 
اصفهان اســت، اتاق بازرگانی برای 
پیشبرد این هدف چه اقدامی انجام 

داده است؟
در این دوره همانند گذشــته کمیسیون 
گردشگری و برند در اتاق تشکیل و سعی 
شــده افراد گذشــته در آن حضور داشته 
باشند و برنامه های ســال گذشته را ادامه 

دهند. در خصوص برند اصفهان نیز پیگیری 
هایی صورت گرفته و گروهی برای طراحی 
لوگوی برند اصفهان قرارداد امضا کردند و 
در این راستا طرحی ارائه شد اما قرار برآن 
شد تمام مردم در قالب مسابقه در این طرح 
حضور یابند و وزیر راه و شهرسازی نیز داور 
آن خواهد بود. به طور قطع گردشگری یکی 
از رســالت های مهم مردم اصفهان و اتاق 
است چرا که پتانسیل بالایی در این بخش 
وجود دارد. اصفهان دارای شــرایط آب و 
هوایی و نقاط دیدنی مختلف، ابنیه تاریخی، 

منابع طبیعی، صنایع دستی و... است.
 به نظر شــما زیرســاخت های 
گردشــگری اصفهان امکان توسعه 
گردشــگری را در اســتان فراهم 

می کند؟
متاســفانه اصفهان به اندازه کافی هتل 
ندارد، همچنان نیازمند توســعه مباحث 
فرودگاهی هستیم و هنوز از داشتن یک 
ایرلاین هوایی مناســب محرومیم و اکثر 
پروازها در استان با تاخیر انجام می شود 
و تعداد آنها نسبت به سایر استان ها کم 
است. نداشتن خط ریلی سریع السیر به 
مرکز کشــور یکی دیگــر از ضعف های 

گردشگری اصفهان است.
 آیــا اتــاق بازرگانــی در بحث

هتل سازی و سایر نیازهای گردشگری 
سعی در شناساندن این فرصت ها به 

اعضا و سرمایه گذاران کرده است؟
یکی از مباحث مهم در بحث هتل سازی 
این است که امروزه نمی توان هتل را در یک 
جای دور افتاده و ارزان ساخت. متأسفانه 
به دلیل نداشــتن برنامه، اکثر زمین های 
مناسب در حاشــیه زاینده رود تبدیل به 
برج های ناهمگون مســکونی و یا ادارات 
دولتی تبدیل شده اند. البته ما پیشنهادات 
خود را به برخی ارگان های دولتی داده ایم 
که زمین های خود در حاشیه زاینده رود را 

برای هتل سازی واگذار کنند. اگر بخواهیم 
در هتل سازی موفق باشیم در وهله نخست 
شهرداری باید دستور ممنوعیت ساخت و 
سازها را در حاشیه رودخانه به غیر از حوزه 
گردشگری صادر کند. در بخش حمل و نقل 

نیز بخش خصوصی و دولتی باید ورود پیدا 
کنند البته یکی از مشکلات سرمایه گذاران 
کشــور در بخش های داخلی و خارجی 
محدودیت های بین المللی است که با رفع 
تحریم ها شاهد امنیت سرمایه گذاری به 

خصوص در بخش خارجی می شویم.
 در بحث صنایع دستی به عنوان 
یکی از راه های درآمد اســتان، اتاق 

اصفهان برنامه مشخصی دارد؟
یکی از مهمترین صنایع دســتی استان 
اصفهان، فرش است که متأسفانه مظلوم 
واقع شده اســت. متأسفانه طراحان فرش 
دستباف اســتان به دلیل عدم حمایت به 
سمت طراحی برای فرش ماشینی کشیده 
شــده اند. در این راســتا برای حمایت از 
این صنعت، در ســفر هیات های تجاری 
و اقتصــادی مختلــف به اصفهــان باید 
ترتیبی داده شود که در کنار جلسات آنها 
نمایشگاه های کوچک صنایع دستی برپا 
شود. حتی برخی از افرادی که برای مذاکره 
به سایر کشــورها می روند می توانند در 
سفرشان صنایع دستی و یا فرش ایرانی را 
از هنرمندان امانت بگیرند و در نشست های 
خود به سایر کشورها معرفی کنند. به طور 
قطع یکی از رسالت های اتاق بازرگانی در 
ارتباط با هیات های تجاری معرفی صنایع 

دستی استان به دیگر کشورهاست.

عملکرد شش ماهه اتاق بازرگانی اصفهان در گفتگو با آقای رییس

سهل آبادی: سرمایه گذاران خارجی به دنبال امنیت مالی هستند 
تنها پروژه های گردشگری اجازه ساخت وساز در حاشیه رودخانه داشته باشند

تاکنون سفر تمام تیم هایی که به کشور صورت 
گرفته به قصد رصد اوضاع ایران بوده و تا این 

لحظه مذاکره نهایی صورت نگرفته است 

 سیاســت اتاق بازرگانــی از این ســفرها، 
سرمایه گذاری و مشــارکت هیات های تجاری 

است و نه بازاریابی آنها؛

نوســان: اتــاق بازرگانــی  اصفهــان شــش ماهــه نخســت عملکــرد خــود را ســپری کــرد. تشــکیل هیــأت نماینــدگان، مشــخص شــدن روســای و اعضــای کمیســیون هــا و تشــکیل بیــش از 60  کمیتــه تخصصــی.؛  برنامــه ریــزی راهبــردی؛ جلســات مشــترک با 
ســازمان هــای دولتــی؛ مجموعــه جلســات بــا هیــات هــای تجــاری خلاصــه ای از مهمتریــن اقدامــات ایــن اتــاق طــی ماههــای گذشــته اســت. گفتگــوی ما بــا ســید عبدالوهــاب ســهل آبــادی، رییــس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معــادن و کشــاورزی اصفهــان  از 

ایــن دریچــه اســت. از انتخابــات پرشــور اســفندماه 93 تــا روزهــای شــلوغ و پــر ازدحــام اخیــر!

سرمایه گذاران خارجی به 
دنبال امنیت مالی هستند

اصفهان از سیاسی کاری 
خسته است

فولادمبارکه شرایط 
رقابتي را حفظ می کند

ماهه  اصفهان شش  بازرگانی   اتاق 
نخست عملکرد خود را سپری کرد. 
نمایندگان، مشخص  تشکیل هیأت 

شدن روسای و اعضای...

شهردار اصفهان گفت: اصفهان خسته 
کاری ها  سیاسی  و  التهاب  تنش،  از 
است بنابراین اگر می خواهیم اصفهان 

آباد شود، به همدلی...

دکتر سبحانی مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان در گردهمایی مدیریت و 
کارکنان فولاد مبارکه ضمن ارائه گزارش 

کاملی از وضعیت...
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بزرگترین نگرانی من این است که دولتمردان پول های به 
دست آمده را در چاه های خشک بریزند و به همان اندازه هم 

خرج کنند تا چیزی از این چاه استخراج کنند

معاون اسبق برنامه ریزی و اشتغال استانداری اصفهان:

تبصره ها آیه وحی شده اند

.info@eghtesadbazarنظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  ir

مقیاس  اقتصادی
03

اصفهان - استانبول

 از خواب تا رؤیای جهانی گردشگری

پایان سال ها انتظار برای ساخت شهرک طلا، پشیمانی به بار نیاورد

تاوان پایتختی طلا برای اصفهان

تجدید حیات اقتصاد شهر

عبور از بحران در شهر خلاق

استانبول، مشابهت های تاریخی و فرهنگی بسیاری با اصفهان دارد؛ هر دو پیشینه ای 3000 ساله را نمایندگی 
می کنند و در دوره هایی از تاریخ خود، از پر اهمیت ترین شهرهای دنیا قلمداد شده و هماورد هم بوده اند. اما این دو 

شهرِ هم دوره، همتراز و هم قد قدیم، در صنعت جهانی...

وجود 1800 کارگاه طلاسازی در بافت مرکزی اصفهان به خصوص در خانه های قدیمی خیابان های عبدالرزاق، 
چهارباغ و اطراف میدان نقش جهان، موجب ورود مواد اسیدی و سیانور و... به شبکه فاصلاب شهری شده و نگرانی 

هایی را برای ساکنان مجاور این کارگاه ها ایجاد کرده...

زمانی که وضعیت اقتصادی بیشتر شهرهای دنیا دچار یک بحران ساختاری و رکود شده و تأثیر این بحران نه تنها 
بر بخش های تولیدی بلکه بر تمام پیکره خدمات تولیدی وارد گردیده؛ دیگر حرکت به سوی بخش وسیع تری از 

06خدمات به عنوان یک راه حل کمک چندانی به رفع این...
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 نوسان: در دولت نهم و دهم باید بصورت دســتوری 440 هزار اشتغال ایجاد 
می کردیم. بنده به عنوان رئیس کارگروه اشــتغال استان اصفهان در آن دولت، 
می توانم بگویم در دولت قبل 620 هزار اشتغال ایجاد کردیم. این را با صراحت 
می گویم. ما این را  از طریق سامانه رصد کنترل کرده ایم.  معاون اسبق برنامه ریزی 
و اشتغال استانداری اصفهان ادامه می دهد: متولی تعیین نرخ بیکاری در کشور، 
مرکز آمار و در اســتان اصفهان معاونت برنامه ریزی اســتان بوده است. مبنای 
آمارگیری ما براســاس خوداظهاری مردم و ثبت اطلاعات توسط کارشناسان 
ما بوده است. بنابراین مطابق این آمار در اردیبهشت ماه 94 نرخ بیکاری اصفهان 
تقریباً یک درصد از متوســط کشوری بالاتر بوده اســت چرا که نرخ مشارکت 
اقتصادی در کشور 38 درصد و در استان اصفهان 40/5 درصد است. باید توجه 
کرد که هر چه نرخ مشارکت اقتصادی بالاتر باشد نرخ بیکاری هم بیشتر است. 
نرخ بیکاری کشور 10/5 درصد و در استان اصفهان  11/8 درصد، یعنی 1/3 بیشتر 
از متوسط کشور می باشد.  مفهوم این آمارها این است که براساس سرشماری 
استان اصفهان، نرخ بیکاری از کل جمعیت 10 سال به بالا لحاظ می گردد و  از 
یک هزار و 700 خانواری که محاسبه شده اند، براساس خود اظهاری درصد بیکاری 
در کشور 10/5 و در استان ما 11/8 بوده است. توجه کنید که ما در مقوله آمارگیری 

جزء کشورهای مطرح در دنیا هستیم و حرف های زیادی برای گفتن داریم.

مسعود صرامی در نخستین جلسه کانون کارآفرینی استان اصفهان گفت: کارآفرین برای 
نیاز 20 سال آینده برنامه ریزی و بر این اساس محصول یا خدمات جدیدی را خلق می کند. 
وی ادامه داد: از قانون های نانوشــته به نفع شهر و کشــور باید استفاده کنیم تا بتوانیم 
چالش ها و مســائل اقتصادی را برطرف کنیم. صرامی یارانه نقدی ماهیانه را به مورفین 
برای جامعه تشبیه کرد و گفت: تا زمانی که بخشی از جامعه به جای تکیه بر توانمندی خود 

چشم به راه دریافت یارانه ماهیانه است نمی توان انتظار رشد کارآفرینی در جامعه داشت.

رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی اصفهان گفت: هیاتهای زیادی در راه 
اصفهان هستند و این در حالیست که هنوز دســتورالعمل مدونی برای سرمایه گذار 
خارجی نداریم. قاســمعلی جبــاری در ادامه با اشــاره به اهمیــت موضوع جذب 
سرمایه گذار خارجی در شرایط فعلی گفت: در بحث قوانین حمایتی مشکلی احساس 
نمی شود اما به نظر می رسد مشکل اصلی در اجرایی شدن قوانین است و بایستی در 

این کمیسیون تدابیری برای اجرای بهتر قوانین اندیشیده شود.

اهمیت رسانه های همگانی در تحول 
و دگرگونی امروزین شهر اصفهان، به 
حدی است که می توان  از آن بعنوان 
پشتوانه و زیربنای تغییرات در توسعه 

استان نام برد. 
در ایــن میان وجــود و حضــور یک 
رســانه اقتصادی توانمند برای معرفی 
فرصت هــای ســرمایه گــذاری و 
رشــد اصفهــان و بیــان ویژگی ها و 
پتانسیل های این شــهر در صنایعی 
مانند گردشــگری، و یا فناوری های 
نوین که محور توسعه سال های آینده 
این شهر هستند،  خلا مهمی بود که به 
عینه احســاس می گردید. بسیاری از 
مدیران و تاثیرگذاران اصفهان همواره 
فقدان این رســانه جامــع و فراگیر در 
 شــهر اصفهان که در گســتره ملی و 
بیــن المللــی قادر بــه نشــان دادن 
قابلیت ها و مزیت های این شهر باشد  

را  بر زبان می آورده اند.
اما آنچه همواره، بسیار بر سر آن مناقشه 
وجود داشــت آن  بود که آیا باید رسانه 
را ابزاری در خدمت توســعه دانست و 
یا آنکه ظهور و بروز رسانه توانمند را  از 
نتایج توســعه قلمداد کرد.  به عبارت 
دیگر، رســانه ها در وجــه منفی هم 
می توانند عامل توسعه نیافتگی باشند و 
هم نتیجه توسعه یافتگی؛ یعنی ساخت 
اجتماعی و سیاســی توســعه نیافته، 
ارتباطات توســعه نیافته نیز به دنبال 
خود  دارد و این ارتباطات توسعه نیافته، 
ساخت اجتماعی و ســاخت سیاسی 

توسعه نیافته را تشدید خواهد کرد.
ورود ما به عرصه رسانه ای اصفهان در 
قالب ماهنامه اقتصادی نوسان، و با شعار 
"ضربان اقتصاد اصفهان" بر پایه همین 
نظریه پردازی ها شــکل گرفت. چه 
آنکه با درک صحیح از فقدان رسانه ای 
تحلیلی در حوزه اقتصاد استان، توسعه 
اقتصاد را به منزله عاملی برای توسعه 
یافتگی این شــهر قلمــداد کردیم و 
براســاس آن اقدام به تهیــه و تنظیم 

مطالب خود نمودیم.
در یافتیم که در امر تولید، رســانه ها 
می توانــد ســهم بخش هــای مهم 
تولید استان و کشور، اعمم از صنعت، 
کشاورزی و خدمات  و تأثیر هر یک بر 
روند توسعه را به جامعه نشان دهند تا 
عوامل تولید به نسبت صحیحی در این 
بخش ها توزیع شود و بهترین استفاده 

ممکن از آنها به عمل آید.
درک کردیــم کــه دیــدگاه  بخش 
خصوصی و صاحبان ســرمایه نیز به 
سمت رسانه ها جلب شده است، تا از 
این طریق با تســلط بر اذهان عمومی، 
مطالبات اقتصادی خود را از بخش های 
مختلف دولتی و غیردولتی درخواست 
نماید. انتشــار اخبــار و تحلیل های 
اقتصادی قطعاً می توانــد بر افزایش یا 
کاهش قیمت کالاها و خدمات تاثیری 
مســتقیم داشــته باشــد و در برخی 
حوزه ها مانند بورس، حتی قادر است، با 
فضا سازی و ایجاد موج خبری در زمانی 
مشخص، یک حوزه اقتصادی را با رکود 

یا رشد قابل ملاحظه  همراه کند.
اصفهــان امــروز،  بی تردیــد برای 
دســتیابی به جایگاه تاریخی خود به 
چشــمان بیداری نیاز دارد تا حرکت 
در مسیر توســعه متوازن و پایدار خود 
را رصد نموده و با نگاهــی ملی و بین 
المللی عرصه خودنمایــی و تبلور آنرا 
فراهم آورد.  واژه هایی مانند توســعه 
پایدار، رونق اقتصادی، رشد متوازن،... 
در سطر ســطر و تمامی محتوای این 
جریده به چشم خواهد آمد. ما آمده ایم 
تا به بهره گیری از قدرت جادویی هنر و 
رسانه به عنوان یکی از تأثیر گذارترین 
شیوه های جذب مخاطب، برای توسعه 
شهرمان اســتفاده نماییم تا آینده ای 
درخشان و پرامید را در به ثمر رسیدن 
زیرســاخت های اقتصادی و فرهنگی 

شاهد باشیم.

 نوســان: علیرضا همدانیان معتقد اســت که در 
دولت یازدهم میزان گردشگران خارجی به دو برابر 
افزایش یافته است. یعنی از رقم دومیلیون و ششصد 
هزار نفر در سال 92 به چهارمیلیون و ششصد هزار 
نفر در سال 93 رسیده اســت که از این تعداد سهم 
اســتان اصفهان 160 هزار نفر بوده است.  مرد آمار 
و ارقام ادامه می دهد: در اســتان اصفهان حدود 7110 تخت هتلی وجود 
دارد، که 400 تخت آن در هتل عباسی سه ستاره به زعم ما و پنج ستاره به 
زعم خود هتل وجود دارد. این یعنی تنها شش درصد تخت های هتل های 
اصفهان قابلیت پنج ســتاره بودن را دارد و مابقی زیر 3 ستاره است. نزدیک 
به 23 هتل در ســطح استان در دست ساخت اســت که 15 مورد از آنها در 
شــهر اصفهان و با حدود 30 درصد پیشــرفت فیزیکی و با نزدیک به 400 
میلیارد تومان سرمایه گذاری در حال آماده سازی است.  همدانیان به سخن 
رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری کشور استناد می کند که گفته 
است: برای سال 1400 پیش بینی می شــود حدود 20 میلیون گردشگر 
خارجی به کشور سفر کنند و 30 میلیارد دلار آورده ارزی داشته باشند. وی 
تصریح می کند: قطعاً اگر مسأله تحریم و مسائل سیاسی دیگر برطرف شود، 
بی شک این میزان گردشگر افزایش خواهد داشت. اما یقینا زیرساخت این 

امر در اصفهان مهیا نیست. 

 نوسان: مشــاور برنامه ریزی اســتاندار اصفهان نیز 
گفت: پس از توافق وین، شــاهد حضــور هیات  های 
متعدد اروپایی در کشور هســتیم که این امر می تواند 
به نفع اقتصاد کشــور باشــد. همدانیان با اشــاره به 
ظرفیت های فــراوان اصفهان برای ســرمایه گذاری 
افزود: حدود 8 درصد از GDP کشــور از آن اصفهان 
است و این در حالی اســت که با جذب ســرمایه گذاران می توانیم وضعیت را 
بیش از پیش بهبود بخشــیم. در همین زمینه سرپرست دفتر هماهنگی امور 
اقتصادی و بین الملل اســتانداری اصفهان خواستار تشکیل کمیته ویژه برای 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری  شد و افزود: سرمایه گذاری خارجی در استان 
اصفهان باید منطبق بر اسناد بالا دستی توسعه و سند آمایش سرزمین باشد تا 
تضادی را بین سرمایه گذاری و برنامه توسعه استان ایجاد نکند. ایروانی تشکیل 
مرکز خدمات سرمایه گذاری خارجی اســتان اصفهان را با هدف ایجاد پنجره 
واحد برای جذب ســرمایه گذاری خارجی دانست و گفت: این مرکز می تواند با 
جمع آوری فرصت های ســرمایه گذاری بخش های دولتی و خصوصی زمینه 

جذب سرمایه گذاران خارجی را  فراهم سازد.

 نوسان: قطعاً امروز استان اصفهان کم ترین دغدغه را 
در احیای سازمان مدیریت داشته است و لذا کسی وارث 

مشکلات نیست؛ چرا که اصولاً  مشکلی وجود ندارد.  
علیرضا همدانیان در جوابیه ای که برای روزنامه شرق 
نوشــت، ادامه داد: توجه به نیروی انسانی و مشارکت 
کارشناســان  در موضوعات مختلــف از روش های 
مدیریتی من بود به گونه ای که خیلی از کارها  را مستقیما از طریق کارشناسان، 
و نه مدیران  پیگیری می کردم و امروز در ســازمان مدیریت حداقل سی مدیر 
در نقش های مختلف تولیــدی و خدماتی و برنامه ریزی وجــود دارد که بعضا 
کارشناسان از مدیر و معاونین دفاتر قوی تر هستند  که این پتانسیل برای استان 

بسیار کارآمد خواهد بود. 
همدانیان  با  اشاره  به ویژگی های مدیریتی خود در دولت قبل اظهار می دارد: در 
کشور شاید حقیر تنها معاون برنامه ریزی باشم که از کمک کارشناس، کارشناس، 
مدیرکل به معاونت برنامه ریزی رسیدم و قطعاً ضعف هایی بود که عوامل مختلفی 
دلیل آنها بوده و امیدوارم مورد رضای حق تعالی قرار گرفته و کوتاهی حقیر را 

مردم بزرگوار استان عفو نمایند.  

همدانیان و موضوع اشتغال؛

همدانیان و گردشگری؛

همدانیان و سرمایه گذاری؛

همدانیان و مشکلات مدیریتی؛

ایجاد 620 هزار شغل

تنها شش درصد تخت های هتل های 
اصفهان قابلیت پنج ستاره بودن دارد

سرمایه گذاری منطبق با سند آمایش 

اصولاً  مشکلی وجود ندارد!

 دستورالعمل مدون برای سرمایه گذار خارجی تعیین شودیارانه نقدی، مورفین جامعه است
پانوشت
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سرویس شهر  نوسان: به عنوان 
کسی که سال ها در گفت وگو

بدنه اجرایی مدیریتی اســتان، قرار 
داشته است، اگر بخواهید یک تصویر 
کلی و واقعی از استان اصفهان به ما 

بدهید، چه خواهید گفت؟ 
استان اصفهان یکی از استان های بزرگ 
و تأثیرگذار از لحاظ سیاســی، فرهنگی و 
اقتصادی در کشور اســت. اما از یک دهه 
پیش، وقتی مُهر برخورداری بر پیشــانی 
آن خورد، با خود مســائل و مشــکلاتی را 
پدیدآورد. هرچندکه این استان در برخی 
شاخص ها سرآمد بوده است اما در برخی 
از شاخص ها که نتایج و خروجی آن برای 
اســتان حایز اهمیت اســت، کمتر ورود 
پیدا کرده اســت. مانند مقوله ورزش که 
با رتبه ای حدود 23 تــا 27، جایگاه یک 
استان محروم دربحث ســرانه ورزشی را 
پیدا کرده است. اصفهان ثابت کرده است 
که پول، عامل توسعه و برخورداری نیست؛ 
شاید در برخی اســتان ها جمعیت، یک 
پنجم اصفهان است اما با اعتبارات عمرانی 
بیشــتر هرگز به توسعه و رشــد اصفهان 
دست نیافته اســت. مردم اصفهان، قبل 
و بعد از انقلاب، به نوعی از دولت ســبقت 
گرفته اند. این استان با وجود 8600 واحد 
صنعتی رتبه نخست در کشور را دارد چرا 
که 65 درصد نیاز کشــور در این اســتان 
تأمین می شــود، 60 درصد تولید طلای 
کشور، 45 درصد تولیدات نساجی و فرش 
ماشینی در کاشان که رتبه اول کشور را در 
این زمینه دارد و البتــه 40 درصد مصالح 
ســاختمانی از این استان تأمین می شود. 
با وجود 370 شــرکت دانش بنیان، 162 
دانشــگاه، 330 هزار دانشجو، 600 معدن 
فعال، نزدیک به 400 قلم صنایع دســتی، 
1700 اثر ملــی ثبت شــده و 5 اثر ثبت 
شده یونســکو، این استان حرف نخست را 
در کشور می زند. اما با این وجود، بررسی 
وضعیت اقتصادی اســتان نشان می دهد 
سال گذشته 52 هزار میلیارد تومان منابع 
بانک های استان بوده که 42 هزار میلیارد 
آن در بخش هــای مختلف هزینه شــده 
اســت. از نظر میزان بهره وری نیز کمتر از 

2/4 دهم درصد از اراضی قابل کشاورزی را 
در اســتان داریم، با وجود اینکه 30 درصد 
از اراضی این استان کویری و بیابانی است 
یا به تعبیری 12 درصد از اراضی کویری و 
بیابانی کشور در این استان قرار دارد که در 
مقابل اراضی قابل کشت حدود 6/1 درصد 
از تولیدات کشاورزی کشور در این استان را 

شامل می شود.
 نوسان: شما ســالها در راس هرم 
 کارشناسی تصمیم گیر و بودجه ریز

اســتان بوده اید. طرح هایی مانند 
آمایش سرزمین و طرح های دیگری 
از این دست، می تواند ظرفیت ها و 
جهت گیری های اساســی در محور 

توسعه استان را نشان دهد؟
خوشــبختانه اســتان اصفهــان، اولین 
استانی است که در سال 93  طرح آمایش 
ســرزمین را اجرا کرد. خروجی این طرح 
به ما می گویــد در 5 درصد از مســاحت 
170 کیلومتری اســتان اصفهان، تقریباً 
76 درصد از جمعیت، چیــزی حدود 56 
درصد صنایع، 23 درصد راه ها و 35 درصد 
مراکز آموزشی کشــور قرار دارد. بررسی 
این طرح به ما نشــان می دهــد که روند 
حرکتی در کشور باید به چه سمتی باشد، 
به ســمت چه صنایعی باید حرکت کنیم. 
چهل سال پیش بر خلاف توصیه ها ذوب 
آهن، فولاد مبارکه، پتروشیمی و شرکت 
نفت را در قلب اصفهان متمرکز کردند اما 
اکنون متولیان دستگاه های اجرایی باید 
با کار کارشناسی بررسی کنند که استقرار 
چه صنایعی در چه شهرســتان هایی باید 

صورت بگیرد.
 نوسان: آخرین وضعیت صنعت در 

استان را چگونه ارزیابی می کنید؟
فضای رقابت صنعتی در اســتان اصفهان 
شــدید اســت. به عنوان مثال در استان 
اصفهان از مجموع 9 میلیون تن ســیمان 
تولیدی کشور، آن هم در شرایطی که 260 
واحد مسکن مهر در کشــور حال ساخت 
بود، 5 میلیون تن سیمان از استان اصفهان 
تأمین می شد اما اکنون بخش خصوصی 
مجوز تولید 20 میلیون تن سیمان را دارد 
که از نظر اقتصادی توجیهی ندارد. و یا در 

صنعت نساجی که 48 درصد محصولات 
نساجی کشور در اســتان اصفهان تولید 
می شــود. این در حالی است که انبارها پر 
و تولید اشباع شده اســت. به عبارت دیگر 
اســتان اصفهان از نظر تجمیع صنایع یا 
تولیداتی که در یک فضای رقابتی سخت، 
فعالیت می کنند اشــباع شــده است. به 
عنوان مثال روزانه 11 میلیون لیتر بنزین 
در پالایشــگاه تولید می شود در حالی که 

مصرف استان حدود 6 میلیون لیتر است.
 نوسان: اینجاست که شما برخلاف 
نظر بسیاری معتقدید که در اصفهان 
پدیده سرمایه گریزی اتفاق نیافتاده 

است!
بحث اشــباع صناپع که به آن اشاره کردم 
اینجا نمود پیدا می کند. در واقع بسیاری 
از صنایع در اصفهان امکان رشد و توسعه 
ندارند. کمبود آب، آلودگی هوا و بسیاری 
موارد دیگر موجب شــده تا اصــلاً اجازه 
ایجــاد و توســعه بســیاری از صنایع در 
استان اصفهان داده نشــود. این مسأله در 

کشاورزی هم تاحدودی صادق است. 
اما توجه کنیــم که محور توســعه آینده 
اصفهان گردشگری است و باید در صنایع 
توقف کنیم البته به جز حوزه آی تی و صنایع 
پاک و دانش بنیان که اصفهان تقریباً حرف 
اول کشور را هم می زند. منتها استان های 
دیگر در این صنایع هم از اصفهان پیشــی 
می گیرند. اســتان هایی که روند اجرای 
سرمایه گذاری را تسریع نموده اند بسیار 
موفق شــده اند. وقتی ســرمایه گذاری 
می خواهــد در اصفهان ســرمایه گذاری 
کند به خاک ســیاه نشــانده می شود و 
همین سرمایه گذار حالا به راحتی جذب 
دیگر استان ها می شود. متأسفانه روابط 
خشک و بی روح ادارات در استان ما عاملی 
است که به این شــدت در دیگر استان ها 
دیده نمی شود و این بدسلیقگی در اجرای 
قوانین، آن را به عامل دســت و پاگیری در 
اصفهان تبدیل کرده کــه منجر به خروج  
سرمایه گذاران از اصفهان و استفاده از این 
فرصت در سایر اســتان های کشور شده 
است. اما چه اتفاقی می افتد که کار کردن 
در اصفهان تا این اندازه ســخت می شود؟ 

در یک کلمه و عامیانه اش، بدســلیقگی 
است. سرمایه گذاران به استان های دیگر 
می روند و به راحتی جذب می شــوند، نه 
اینکه خلاف قانون عمل کنند، بلکه بیشتر 
مورد حمایت و پیگیری قرار می گیرند. ما 

به تقویت بدنه مدیریتی نیاز داریم.
 نوســان: آقای همدانیــان این 
بدسلیقگی از کجا می آید. شما سالها 
در راس بدنه مدیریت این استان بوده 

اید. چرا اصلاحاتی صورت نگرفت
ببین لغتی که من بکار بردم بد ســلیقگی 
اســت. ما نه را خیلی راحت تــر به زبان 
می آوریــم. مــا درجلســات محرمانه و 
خصوصی بارهــا این موارد را شــنیده ایم 
و تذکر هم داده ایم. کــه مثلن در محیط 
زیست، راه و شهرسازی و سایر دستگاهها 
آدم های قدیمی هستند که راحت کلمه نه 
را بر زبان می آورند و این تبصره ها برایشان 
آیه وحی شده است. من هرگز نمی گویم 
که برخلاف قانون عمل کنند اما باید راهکار 
قانونی موضوع را پیدا کنند. معتقدم که بدنه 
مدیریت استان ما باید پوســت بیندازد و 

تغییر کند. 
 نوسان: شاید من متوجه صحبت 
که  بدانم  نشــدم. می خواهم  شما 
چرا سعی نشــد در سالهای گذشته 
در مقابل این رفتارهای به قول شما 
بدسلیقه ادارات اســتان که عامل 
خروج ســرمایه بودنــد برخوردی 

صورت بگیرد؟
من می گویم که همه بدون شک، دلشان 
می خواهــد که ایــن اتفــاق بیفتد ولی 

همان ضوابط و ســلایق اجازه نمی دهد. 
با وضعیت تحریم ها در دو ســال گذشته، 
که کاهش قیمت نفت را به دنبال داشت و 
آسیب بیشتری را به دنبال خود آورد. این 
تحریم ها فرصت خوبی بود تا متوجه شویم 
که چه میزان توانمندی داریم و ما را به این 
خودباوری رساند تا بدانیم در چه وضعیتی 

به سر می بریم. 
مطالبات نفتی کشــور چیزی حدود 110 
میلیارد دلار اســت که عمده آن مربوط به 
آسیای شــرقی و چین است و بخش عمده 
محصولات آنهــا به صورت رســمی و غیر 
رسمی در یک فرآیند غیر رقابتی وارد کشور 
می شود. مهم ترین موضوع این است که ما 
به این کالاها و فرآیند غیر رقابتی، تسهیلات 
بدهیم. و این وضعی بود که دولت متأسفانه 
به آن مبتلا بود. دولت سال گذشته مجبور 
شد ســال متفاوت و بی نظیری را  از نظر 
اعتبارات عمرانی پشت ســر بگذارد. هرگز 
سابقه نداشته که ما در شش ماهه اول سال، 
147 درصد از طرح ها را تخصیص دهیم در 
حالی که ریالی اعتبار عمرانی نداشتیم. این 
اتفاق در سال 93 رخ داد. یعنی دولت بسیار 
گران اداره می شــود و مجبور اســت که با 
اعتبارات عمرانی هزینه های جاری را تأمین 
و به انجام برساند. دلیل این امر این است که 
در این دو ســال منافع دولت از نفت محقق 
نشد. البته خواب دولت هم بسیار سنگین 
اســت. چرا که با بحران پرداخت اعتبارات 

هزینه ای و جاری روبرو است. 

معاون اسبق برنامه ریزی و اشتغال استانداری اصفهان:

تبصره ها آیه وحی شده اند
خواب دولت سنگین است

چهل ســال پیش بر خلاف توصیه ها ذوب آهن، 
فولاد مبارکه، پتروشیمی و شــرکت نفت را در 
قلب اصفهان متمرکز کردنــد اما اکنون متولیان 
دســتگاه های اجرایی باید با کار کارشناســی 
بررســی کنند که اســتقرار چه صنایعی در چه 

شهرستان هایی باید صورت بگیرد

نــام علیرضــا همدانیــان، بــا معاونــت برنامه ریــزی و اشــتغال اســتانداری اصفهــان گــره خــورده اســت. مــردی 
کــه اهــل آمــار اســت و بــا حســاب و کتــاب حــرف می زنــد. هرچنــد کــه خرده هــای بســیاری، بــر عملکــرد 
مدیریتــی وی و تیــم کاریــش وارد بــوده اســت. بحــث مــا بــا او حــوزه کلان مدیریــت اســتان بــود، جایــی کــه 
بســیاری معتقدنــد کــه مباحثــی ماننــد خشــک شــدن زاینــده رود، نیمــه تمــام مانــدن ابرپروژه های اســتان، 
ــی نیمــه کاره در نقــاط مختلــف اســتان، و البتــه ســرمایه گریــزی از ایــن عــدم مدیریــت  طرح هــای عمران
شایســته و بوروکراســی های پیجیــده نظــام اداری اصفهــان نشــات گرفتــه اســت. ایــن روزهــا او بازنشســته 
شــده و مشــاور عالــی اســتاندار اســت. بحــث مــا بــا او بیــش از 4 ســاعت بــه طــول انجامیــد. از دخالتهــای گاه 
و بیــگاه نماینــدگان مجلــس در پروژهــای عمرانــی و جابجایــی مدیــران اســتان تــا مباحــث بخــش خصوصــی، 

صنعــت، گردشــگری، اشــتغال و بســیاری مــوارد دیگــر بــا او بــه گفــت و گــو نشســتیم. 

صنعت اصفهان، با وجود 8600 واحد صنعتی رتبه نخست در کشور  
را دارد و 65 درصد نیاز کشور در این استان تأمین می شود

370 شرکت دانش بنیان، 162 دانشگاه، 330 هزار دانشجو، 600 معدن فعال، نزدیک به 400 قلم 
صنایع دستی، 1700 اثر ملی ثبت شده و 5 اثر ثبت شده یونسکو، در این استان قرار دارد

در پنج درصد مساحت استان، تقریباً 76 درصد از جمعیت، 56 درصد صنایع، 23 درصد 
راه ها و 35 درصد مراکز آموزشی کشور قرار دارد

ورزش اصفهان دربحث سرانه ورزشی، با رتبه ای حدود 
23 تا 27، جایگاه یک استان محروم   در کشور را دارد

60 درصد تولید طلا، 45 درصد تولید نساجی و فرش ماشینی 
و  40 درصد مصالح ساختمانی کشور از اصفهان تأمین می شود
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 نوسان: اصفهان با وجود تمامی افتخارات تاریخی، به 
یکی از بی قواره ترین شهرهای دنیا تبدیل شده است. 
دکتر عبدالحسین ساسان با مقایسه صنعت گردشگری 
در کشور ترکیه، می گوید: وقتی آمارهای جهانی در 
بحث گردشگری را بررسی می کنید، از میزان سود این 
صنعت تعجب می کنید. زمانی که وضعیت ترکیه را با 

موقعیت اصفهان می سنجید، بیشتر متعجب خواهید شد. آن هم در شرایطی 
که ما از نظر آثار تاریخی رتبه دهم جهان و در زمینه گردشــگری اکوتوریسم و 
طبیعت، رتبه پنجم جهان را داریم. گردشگری، صنعت رو به رشدی است.  رئیس 
کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر اصفهان در دوره اول  ادامه می دهد: ما 
سخت افزارهای صنعت گردشگری را داریم اما نرم افزارهای گردشگری یعنی 
آزادی توریسم از نظر خوراک و پوشاک را نداریم. وی با اشاره به جایگاه صنعت 
گردشــگری در دنیا می گوید: به صنعت گردشگری به این صورتی که هست، 
امیدی ندارم و برای آن آینده ای نمی بینم؛ مگر اینکه تحولات ساختاری، ظاهر 

شود و از نظر نرم افزاری که تلقی آزادی توریسم است، شرایطی فراهم گردد.

پس از یک هفته چانه زنی مســئولان وزارت انرژی آفریقای جنوبی و شورون آمریکا، 
اظهارنظر معاون وزیــر خارجه این کشــور آفریقایی از جلب نظر شــورون به منظور 
ازســرگیری صادرات نفت ایران در دوران پساتحریم حکایت دارد. »اریکا کانر« مشاور 
امور خارجی گاز و میاندستی شرکت شورون آمریکا اخیراً در گفتگو با ترند اعلام کرده 
است: شورون در حال بررسی ابعاد مختلف توافق هسته ای ایران است تا ببیند چطور 

می تواند از لابه لای مفاد آن راهکاری برای ایجاد همکاری با ایران به دست آورد.

وزیر دارایی و اقتصاد ایالت بادن ورتمبرگ آلمان گفت: آلمان به دنبال احیای روابط اقتصادی 
با ایران است. نیلز اشــمید که در راس هیات تجاری 70 نفری به اصفهان سفر کرده بود، در 
نشست بررسی فرصت های تجاری و سرمایه گذاری اصفهان و ایالت بادن ورتمبرگ  در اتاق 
اصفهان تصریح کرد: آلمان و ایران می توانند رابطه اقتصادی و تجاری طولانی مدت خود را 
دوباره بهبود بخشند. وی خاطرنشان کرد: آلمان دارای نفت و معادن نیست بلکه صاحب ایده 

و خلاقیت است و در اروپا رتبه نخست را در زمینه تحقیق و توسعه بنگاه های اقتصادی دارد.

از   نوســان: اصفهــــان یکــی 
بی قواره ترین شــهر های دنیاست و 
بدین جهت معتقدم که باید این شهر 
به دنبال توقف رشــد کمی و توسعه 
کیفی خود در تمامی زمینه ها باشد.  

دکتر عبدالحسین ساسان با بیان این 
مطلب ادامه می دهد: فشار جمعیت 
باعث شده است تا اطراف زاینده رود 
و پل ها، ساختمان ها ســبز شوند و 
جایی که از مناظر بدیع سیاره زمین 
به حســاب می آمــده، خدشــه دار 
شود. خود شهر با وجود تمامی افتخارات 
تاریخی که دارد، به یکی از بی قواره ترین 
شــهرهای دنیا تبدیل شده است. هر 
جای دنیــا بروید، منطقــه ویلایی و 
منطقــه ســاختمان های مرتفع، از 
مناطق حفاظت شده تاریخی فاصله 
دارد و جدا اســت. در صورتی که در 
اصفهان در هر کوچه و پس کوچه ای 
ســاختمان های بلند ســاخته اند. 
این بلندمرتبه ســازی ها و خدمات، 
چه فایــده ای دارد زمانــی که بدون 
 پمپ، آب به طبقات بالای ساختمان
نمی رســد؟ چه لزومــی دارد در این 
شهر ساختمان هایی ساخته شود که 
تا 6 سال دیگر باید آب آشامیدنی را از 
طریق حمل و نقل کامیون خریداری 

کنند؟ 
وی خواســتار خاتمه دادن به رشــد 
کمی اصفهان در تمامــی زمینه ها 
شده و می افزاید: حتی اگر رشد کمی 
و افزایش کارخانه ها برای اشــتغال 
باشــد. باید به سمت رشــد و توسعه 
کیفیت، قدم برداشــته شود. اصفهان 
هیچ راهی به جز کیفیت سازی ندارد 
و تمامی راه ها به نابودی بیشــتر این 

شهر تاریخی منجر می شود. 
اســتاد پیشــین اقتصاد دانشــگاه 
اصفهان، اشــاره به بارگذاری بیش از 
حد ظرفیت شهر اصفهان در سالهای 
اخیر معتقد است که: ما به ستاره های 
راهنمایی نیاز داریم که جهت رشد و 
تعالی را به ما نشــان دهند. وی ادامه 
می دهــد: اولین راهنمایــی که نیاز 
داریم، این اســت که بدانیم ظرفیت 
شهر چقدر اســت. اصفهان ظرفیت 
پذیرش چه تعداد جمعیــت را دارد 
و بعــد گنجایش پذیــرش چه تعداد 
کارخانه را؛ به صــورت جدی باید این 
مــوارد را تحلیل کرد. مثــلًا در مورد 
مســأله مهم آب؛ من تصور می کنم 
قبل از هر چیــز اصفهان بــا همین 
تعداد جمعیتی کــه دارد باید مقدار 
بسیار زیادی آب وارد استان کند. وی 
با اشاره به مشکلات زیست محیطی در 
شــهر اصفهان می افزاید: برای محک 
 زدن یک زنجیر باید روی ضعیف ترین 
حلقه محاســبه را انجام داد، نه روی 
قوی تریــن حلقــه. ضعیــف ترین 
حلقه ای که می خواهید بار صنایع و 
جمعیت را با آن بردارید، آب و محیط 
زیست است. من تردید دارم اصفهان 
همین مقدار جمعیــت و کارخانه را 
تحمل کند و همیــن الآن هم زیاد از 
حد خــود بارگذاری کرده اســت. در 
چندین جلد کتاب روی بحث مناطق 
محیط زیستی و حیات وحش اصفهان 
کار کردم و به جــرأت می گویم که 
اصفهــان از نظر صنعتــی، جمعیتی 
و خدماتــی زیاد بارگذاری داشــته و 
خطرناک عمل کرده است. به همین 
دلیل به این اعتقاد ندارم که اگر امروز 
ســرمایه گذاری رفت، باید دستش را 

بوسید تا برگردد. 

سرویس شهر نوســان: آقــای 
دکتر، شرایط و آینده گفت وگو

اقتصاد ایران در شرایط پساتحریم را 
چگونه ارزیابی می کنید؟ چه باید کرد 
تا این فرصت پیش آمده، نسوزد و ما را 

به بیراهه نبرد. 
جهان ما یله نیست؛  به عبارتی دیگر همان گونه 
که خداوند همه این سیارات مانند کره زمین را 
در مداری قرار داده و این مدار در یک میلیارد 
سال گذشته، یک ثانیه هم تغییر نداشته است، 
 نرم افزارهای جهان نیز در مســیر مشخص 
برنامه ریزی شده اند و بدون مسیر نیستند. اما 
فقط علم فیزیک قانونمند نیست و پدیده های 
غیر فیزیکی نیز قانونمند هستند. اقتصاد هم 
یک سری قانونمندی های خاص خودش را 
دارد و مردان اقتصادی به شرطی موفق به تولید 
می شــوند که در مدارهای قانونمند حرکت 
کنند. یکی از نمونه های بــزرگ این مدارها 
که هیچ انسان و کارآفرینی آن را خلق نکرده و 
همان کسی که نجوم و سیارات را خلق کرده 
این قانون را نیز وضع کرده است، قانون اقتصاد 
مقیاس اســت که مانند یک دستور و فرمان 
اقتصادی، سیاره زمین را می چرخاند. اقتصاد 
مقیاس یعنی تولید بعضی از کالاها و خدمات 
با تیراژ بالا، هزینه های کمتر، تکنولوژی بهتر 
و مرغوبیت بالاتر؛ یکی از مصداق های درک 
اقتصاد مقیاس این است که زمانی که می توان 
تلفن همراه را در کشوری ســاخت، آن را وارد 
می کنند. توجه کنیم که بهترین موبایل ها 
برای کمپانی هــای جهانــی 48 دلار تمام 
می شود، مشــتری کالای وارداتی را گران تر 

می خرد. اما این مســیر، قانونمند است. اگر 
کشور در دوران پسا تحریم در تمام صنایعی که 
تحقیق و توسعه لازم دارد، مانند صنعت خودرو 
و موبایل، وارد شود، دهن کجی است؛ در واقع 
یک اعتماد به نفس کاذب است. اولین کاری که 
باید بکنیم این است که در دوره پساتحریم حد 
و حدود خودمان و قانونمندی های اقتصادی 
را بشناسیم و فکر نکنیم که اینها را یک سری 
آدم های اســتثمارگر و ضد بشر خلق کرده 
اند، بلکه باید بدانیم آنها این قانون ها را به سود 
خودشان استفاده کردند و ما هم باید همین کار 

را بکنیم و هیچ گریزی جز این نیست. 
 نوســان: چه ویژگی هایی دوران 
پساتحریم را برای کشــور ما به یک 

دوران طلایی بدل خواهد کرد؟
ببین، باید خودمان را در مســیر قانونمندی 
قرار دهیم. در اقتصاد بایــد موافق جهت آب 
شــنا کنیم چرا که اگر خلاف جهت آب شنا 
کنیم، طبیعت آن ما را نابود خواهد کرد و یکی 
از عوامل نابودکننده ما جهــل و غرور خود ما 
است، نه عوامل بیرونی و دیگران؛ پسا تحریم 
یک خطر بزرگ برای اقتصــاد ایران به همراه 
دارد و آن گرفتاری در غــرور و بی توجهی به 
قانونمندی ها است؛ اکنون کشور باید بیش 

از هر زمانی فرآیند این قانونمندی ها و جریان 
اقتصادی را درک کند و در این جریان اقتصاد 
بین الملل شنا کند؛ اقتصاد بین الملل، تقسیم 
کار دارد و این گونه نیست که مدار نداشته باشد. 
این مدارها در طول زمان و تاریخ، شکل و جهت 
گرفته است. الآن صنایع اتومبیل سازی کشور 
آمریکا در خطر است، اما همین دولت فعلی، 
دو هزار میلیارد دلار بــرای کمک به صنایع 
اتومبیل سازی اش خرج می کند. سؤال این 
است که چرا دولت واردات اتومبیل را تعطیل 
نمی کند؟ چون اگر گفــت واردات اتومبیل 
ممنوع است، همان صنایعی که از آنها حمایت 
می کند نابود می شوند، مگر این که خودشان 
را دایماً با شاخص های جهانی تطبیق دهند. 
این دولت می داند اگر دو هزار میلیارد دلار به 
صنایع اتومبیل سازی ندهد تا خرج تحقیق و 
توسعه کند، واردات اتومبیل ممنوع می شود، 
هوا آلوده می شود و کشور با بحران هایی روبرو 
خواهد شد. همان گونه که ما این آزمایش های 
خلاف جهت آب شــنا کردن را پس داده ایم 
و بهایش، ســرزمین ســوخته ای است که 
تحویل آیندگان می دهیم؛ سرزمینی که نه 
دیگر آب و هوای سالم دارد، نه محیط زیست 
سالم؛ به زودی مرغزار، چراگاه های طبیعی 
و جنگل برای مردم به یک عکس و پوســتر 
تبدیل می شود که حسرت آمیز خواهد بود. 
در حال حاضر بالاترین نرخ نابودی جنگل ها 
را در کشور داریم. پس اگر نخواهید اتومییل یا 
موبایل را وارد کنید، مملکتی سوخته و آلوده 
خواهید داشت و چندین  برابر درآمد گمرک را 
باید خرج درمان بیماری های ناشی از آلودگی 
کرد. در عین حال باید بهترین تولیدات، بهترین 
اتومبیل ها را وارد کرد و معیار باید این باشد. حق 
مردم است که بهترین ها را استفاده کنند. مردم 
هم باید در دوران پساتحریم به قوانین احترام 
بگذارند و دولت هم نباید کار را به شرکت های 
 تجــاری بســپارد بلکــه باید اهــل فن اش

را مداخله دهــد. آب در چاه های خشــک 
ریختن، دیگر کار دوران پسا تحریم نیست و 
بزرگترین نگرانی من این است که دولتمردان 
پول های به دست آمده را در چاه های خشک 

بریزند و به همان اندازه هم خرج کنند تا چیزی 
از این چاه اســتخراج کنند. ایــن تفکر که به 
هایتکها و کارهایی که اقتصاد بزرگ دارند وارد 
نشوید، تفکر سلبی است؛ تفکر ثبوتی می گوید 
باید تقسیم کار بین المللی داشته باشیم. این 
هماهنگی ضعف نیســت، بلکه قدرت است؛ 
متأسفانه ما ایرانی ها فکر می کنیم سازش، 
تفاهم، دوستی و خنده و اخلاق خوب، نشانه 
ضعف است. در جهان اقتصاد، خیر و برکت در 
همکاری نهفته است و در اقتصاد به هیچ وجه 
نباید تک روی، غرور و احساس های سطحی 

ناسیونالیستی و تعصبات بیهوده داشت. 
 نوسان: می دانیم که این همکاری در 
اقتصاد، یقیناً به همکاری دولت و بخش 
خصوصی بازمی گردد. چه اتفاقی باید 
بیفتد تا ساختار مطالبه گری از دولت 
شکل بگیرد و کشور در مسیری قرار 
بگیرد تا این همکاری مشترک به وجود 

آید؟ 
از اســاس یک آدرس غلط به مــا داده اند که 
افسانه ای اســت و گفته اند، توسعه اقتصادی 
مسیرش این است که دولت، حمایت کند. اقتصاد 
پیشرفته از طریق دولت هایی که نقش تسهیل 
کننده دارند محقق می شود. در حالی که تحت 
هیچ شرایطی و در تاریخ هیچ ملتی و در هیچ 
یک از تجربیات برجسته جهانی، نقش اول در 

اختیار دولت نبوده است، بلکه با ملت است. 
 نوســان: اما بنظر می رسد که در 
ایران بخش خصوصی توان مطالبه گری 

و گرفتن حقوق خود از دولت را ندارد
به خاطر اینکه به صورت تک سلولی است و 
اتحاد ندارد. اصناف باید توســط اتحادیه ها، 
هم سیستم شوند. هر صنفی باید استاندارد 
خودش را داشــته باشــد و در ایــن صورت 
است که می تواند اعتبار کسب کند. بخش 
خصوصی و اصناف باید ایده،  فکر و اندیشــه 
خودش را داشــته باشــد و تدریجاً به عمل 
تبدیلش کند. بــه جای آن کــه از دولت 
انتظار توسعه داشته باشیم، باید انتظارمان 
از دولت را از بین ببریم. یک انتظار بیشــتر 
نباید از دولت داشته باشیم و آن هم حمیت 

است، بقیه را باید خود اصناف انجام دهند.  
 نوسان: آقای دکتر، به نظر می رسد 
در شــرایط حاضر که نامش را ایران 
پسا تحریم گذاشته اند، همه بخش ها 
چه دولتی و چه خصوصــی انگیزه و 
پنانســیل حرکت را در خود احساس 
کرده اند اما یک نوع شتاب زدگی و یا 
لجام گسیختگی در همه بخش ها دیده 
می شود که اجازه نمی دهد برنامه ها به 
نتیجه مطلوب خود نزدیک شود. نقطه 
شــروع این تحول باید از کجا شکل 

بگیرد؟  
اجازه بدهید با یک مثال پاسخ شما را بدهم. در 
گذشته، ایام حج که می شد، از تمام شهرهای 
اسلامی به طرف مکه حرکت می کردند. هم 
مقصد یکی بود و هم اینکه ستاره های قطبی 
راهنما بودند. این راهنمایی ها در اقتصاد هم 
تعریف می شود. شــهرداری، اتاق بازرگانی و 
بخش خصوصی و وزارتخانه ها می توانند با 
نگاه به این ستاره قطبی درست حرکت کنند. 
ستاره قطبی اقتصاد، استراتژی و راهبرد ملی 
اســت که ما به جــای آن، برنامه های چهار 
ســاله و پنج ســاله و کوتاه مدت و بلند مدت 
داریم. ما باید بهترین مغز متفکرهای بخش 
خصوصی را دور هم جمع کنیم و نقشه های 
 راهنمای اقتصاد را  از آن ها بخواهیم. در واقع 
 )bench mark(بهینه یابی های اقتصادی
نیاز به یک فرآیند دارد که می تواند از تبادلات 
استادان و صاحب نظران و متفکران اقتصادی 
با رسانه ها آغاز شود. این خطرناک است که 
الگوهای اقتصادی ما در اتاق های دربســته 
تولید می شود، بدون این که روزنامه ها آن 
را نقد و چکش کاری کننــد و نقاط ضعف و 
قدرتش را نشان دهند. روش اقتصادی، اگر در 
یک فضای باز نباشد و بخواهد در یک فضای 
بسته اداری تشکیل شود، یقیناً ضد توسعه 
خواهد بود. الگو را باید از ایده ها اســتخراج 
کرد، مانند هند که ایده هایش را از اشــعار و 
اندیشه های "رابینت کاگو" استخراج کرد. 
استراتژی در طول زمان و با کمک مطبوعات 

زنده، باید شکل دهی شود. 

 نوسان: آیا برای اینکه کشور پیشرفته و با برنامه ای 
داشته باشیم باید حتما سازمانی به عنوان متولی این 
برنامه ریزی ها تشکیل دهیم و یا می توان به سادگی 
از توان مدیریت بخش خصوصی برای برنامه ریزی امور 
استفاده کرد. دکتر عبدالحسین ساسان می گوید: چرا 
کشورهای پیشرفته دنیا سازمانی به اسم سازمان برنامه 

و بودجه ندارند؟ یعنی اقتصاد این کشورها بدون برنامه اداره می شود؟ باید بگویم 
که برنامه توسط بخش خصوصی نوشته می شود و بخش خصوصی از طریق 

فرآیندی به نام "لابیسم"، تأیید آن را  می گیرد. 
وی تصریح می کند: البته لابیســم رســمی حلال مشــکلات بین دولت و 
بخش خصوصی اســت. نه آن چه که در ذهنیت ما با بار منفی شــکل گرفته 
است. لابیسم بخشی از دموکراسی است، لابیسم را باید به رسمیت شناخت 
و با دیدگاه مثبت به آن نگریست. مانند اینکه صنف صنایع همگن سنگ، یک 
برنامه ارائه می دهند و متحد،  وارد مجلس می شوند. در اینجا دولت به جای 
ســازمان برنامه با اتحادیه ها و بخش خصوصی کار می کند و از آن ها برنامه 
می گیرد.  دکتر ساســان ادامه می دهد: بخش خصوصی و اصناف باید ایده،  
فکر و اندیشه خودش را داشته باشد و تدریجاً به عمل تبدیلش کند. از دولت 
هم هیچ انتظار توسعه نداشته باشد. یک توقع بیشتر نباید از دولت داشته باشد 

و آن هم حمیت است، بقیه را باید خود اصناف انجام دهند.

 نوسان: دکتر عبدالحسین ساسان معتقد است که 
ایران باید مزیت های رقابتی خود را به خوبی بشناسد 
و با درک درست این ویژگی ها برتری خود را مسجل 
کند. وی می گوید: ایران در کریدورهای حمل و نقل 
بین المللی موقعیت استراتژیکی برای خودش دیکته 
کرده است؛ یعنی شــرایط به گونه ای است که حتی 

کسانی که با ایران مخالف هستند هم نمی توانند از این پتانسیل ایران استفاده 
نکنند، چرا که قطعاً در دوران پساتحریم موقعیت جغرافیایی و برتری نسبی برای 
این کشور به وجود می آید.  رئیس پیشین دانشکده علوم اداری و اقتصاد دانشگاه 
اصفهان ادامه می دهد: نمونه تاریخی و واضح آن، راه ابریشم است. شما می بینید 
در یک بازه تاریخی، هر حکومتی که توانسته راه ابریشم را حفظ کند، جریان و 
روند کالاها را برای خود تثبیت کرده و مالیات کالا گرفته است، در آن بازه در اوج 
بوده؛ کسانی مانند خوارزمشاهیان هم که موقعیت ایران را بررسی نکرده و نادیده 
گرفتند و برای استفاده از فرصت های اقتصاد ایران برنامه ریزی نداشتند، نابود 
شدند. درک اقتصادی، چیزی است که می تواند یک نسل را به اوج برساند و این 
اتفاق در دوره هایی در ایران هم رخ داده است. مهم این است که بدانیم اقتصاد ما 
چه مزیت هایی دارد، با چه چیزی شکل می گیرد و چگونه می توانیم با اقتصاد 

جهانی هماهنگ شویم. 

 نوسان: کشور ما به نمادهای تقدیر از کارآفرین ها 
احتیاج دارد تــا ملت به این باور برســد که مدیون 
کارآفرینان است و کارآفرین را به عنوان یک عنصر 

مهم اقتصادی، باور کند.
ساســان در بخش دیگری از سخنان خود به آسیب 
شناســی موضوع کارآفرینی پرداخــت و ادامه داد: 

نباید موضوعاتی از قبیل اشــتغال،کمک دولت،جلوگیــری از مهاجرت و 
صادرات را با کارآفرینی ترکیب کرد زیرا باعث لطمه خوردن به منظور اصلی 
کارآفرینی می شود. استاد پیشــین اقتصاد دانشگاه اصفهان، رسالت اصلی 
کانون کارآفرینــی را نوآوری در محصولات و خدمــات تعریف کرد و گفت: 
استیو جابز و بیل گیتس به عنوان دو کارآفرین برجسته شناخته می شوند 

که با تولید محصولات نو توانسته اند در اقتصاد جهان تاثیربگذارند.
ساســان اضافه کرد: واقعیت این اســت که در همه دنیا یک سری از نوابغ 
اقتصادی به نادرســت به کارآفرین ترجمه شــده اند. کار نابغه اقتصادی، 
کارآفرینی نیســت، ممکن اســت عده ای را هم از کار بیــکار کند! اما یک 
کارآفرین، اقتصاد را ســاماندهی می کند؛ به اعتقاد مــن این کارآفرین ها 
هستند که می توانند سازماندهی و فرهنگ کار دسته جمعی را ایجاد کنند. 
ما باید کارآفرین را به عنوان موهبت الهی به مردم نشــان دهیم.  وی ادامه 
داد: با آموزش نمی تــوان کارآفرین در جامعه تربیت کــرد زیرا کارافرینان 

برجسته دنیا با آموزش کارافرین نشدند. 

دکتر ساسان و گردشگری؛

دکتر ساسان و مشکلات بخش خصوصی؛

دکتر ساسان و مزیت های رقابتی؛

دکترساسان و کارآفرینی؛

به صنعت گردشگری خوش بین نیستم

 لابیسم، بخشی از دموکراسی 

دکتر سید عبدالحسین ساسان در گفتگو با نوسان:

مقیاس اقتصادی
قانون اقتصاد مقیاس مانند یک دستور و فرمان اقتصادی، سیاره زمین را می چرخاند

موقعیت جغرافیایی، یک مزیت رقابتی

کارآفرین، یک موهبت الهی

بزرگترین نگرانی من این اســت که دولتمردان 
پول های به دســت آمده را در چاه های خشک 
بریزند و به همان اندازه هم خرج کنند تا چیزی از 

این چاه استخراج کنند

آلمان به دنبال احیای روابط اقتصادی با ایران استشرکت نفتی "شورون" آمریکا به ایران می آید
پانوشت

تحلیل

محور توسعه اصفهان
کیفی  به جای کمی

گار
ه ن

نام
وز

/ ر
ان

انی
ه ق

س
فی

ن

در دوره پســاتحریم حــد و حــدود خودمــان و قانونمندی هــای 
اقتصادی را بشناسیم و فکر نکنیم که اینها را یک سری آدم های 

استثمارگر و ضد بشر خلق کرده اند

در اقتصاد باید موافق جهت آب شنا کنیم چرا که اگر خلاف 
جهت آب شنا کنیم، طبیعت آن ما را نابود خواهد کرد

باید بهترین تولیدات و بهترین اتومبیل ها را وارد کرد و معیار 
باید این باشد. حق مردم است که بهترین ها را استفاده کنند

ــاد  ــران و اقتص ــیاری از صاحبنظ ــد بس مانن
شناســان، او هــم نگــران شــرایط اقتصــادی 
ایــران در دوره پســاتحریم اســت؛ دکتر ســید 
عبدالحســین ساســان؛ آیــت الله زاده؛ فرزنــد 
مشــهور یــک پــدر مشــهورتر؛ نظریه پــرداز 
و اســتادی برجســته در زمینــه اقتصاد اســت. 
ــاب  ــه و کت ــرده و مقال ــس ک ــال ها تدری س
ــی  ــوان اقتصاددان ــت. او را می ت ــته اس نوش
واقــع گــرا و صریــح دانســت. بــا او بــه گفــت 
ــران در  ــاد ای ــا از اقتص ــتیم ت ــو نشس و گ

روزهــای پســا تحریــم ســخن بگویــد. 

همه اقتصاددانان به خوبی آگاهند که اگر تعداد 
مستمندان در یک جامعه زیاد باشد، هیچ راهی 
بهتر از یارانه کالاها و خدمات وجود ندارد. دکتر 
ساسان ادامه می دهد:  هزینه تفکیک جامعه به 
دهک های درآمدی به منظور پرداخت درست و 
دقیق کمک های دولتی بسیار زیاد است. افزون 
بر آنکه تشخیص درآمد خانوارها کار دشواری 
است. خصوصا در کشــورهایی که دارای یک 
اقتصاد سنتی هستند و تعداد خرده فروش های 
کوچک بســیار زیاد اســت و حســابداری 
الکترونیک نیز وجود ندارد. در چنین شرایطی 

یارانه ها بهتر از پرداخت های نقدی است. 

 امــروز می بینیم پس از دو ســال تمرکز بر 
روی توافق هســته ای مهمترین مســأله 
کشــور در حال برطرف شــدن است. توجه 
کنیم کــه بنگاههای اقتصــادی برای حل 
مسائل و مشکلات خود با استناد به این قانون 
می توانند نتیجه بهتری از پرداختن به همه 
مسائل بگیرند و دولت روحانی توانست یک 
مشکل جدی را پس از دو سال حل کند. استاد 
اقتصاد دانشگاه خاطر نشان کرد: اگر دولت به 
جای پرداختن به یک مسأله به چند مسأله 
می پرداخت علاوه بر هدر دادن انرژی، نتیجه 

مطلوبی به دست نمی آورد.

در میان تمامی شیوه های حمایت از نیازمندان، 
پرداخت های مستقیم بدترین شیوه ای است 
که تاکنون تجربه شده است. توجه کنیم که 
پرداخت کمک های نقدی به مستمندان یک 
سیاست پوپولیستی است زیرا توده های نیازمند 
را به حمایت از کسانی می کشاند که در حقیقت 
دشمن واقعی آنها هستند.  دکتر ساسان تصریح 
می کند:  حاکم کردن پوپولیســم در جامعه 
خردمندان، افراد شرافتمند را از صحنه بیرون 
می کند و نیرنگ بازان را بــر همه عرصه های 
کشور حاکم می گرداند. هدفمندی یارانه ها ذاتا 

حاکمیت پوپولیسم  در جامعه خواهد بود. 
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 نوسان: امروزه با اورهــان پاموک، برنده ادبیات نوبل 
سال 2006، استانبول توانسته ژانر جدیدی برای جذب 
گردشگر را به سرعت در خود شکوفا  کند: گردشگری 
ادبی.  طی دهه ها ترک ها نه تنها با اتکا به نویسندگان 
معروف بومی خود همچون عزیز نســین که در تلاش 
بودند با تبلیغ پیرامون چهره هایی چون مولانا یا نمایش 
آثار کتاب های خطی فارسی چون کلیله و دمنه بر غنای هویت ادبی شهرهای خود 
بیفزایند.  در اصفهان اما برغم توریست هایی که آرام آرام از دهه 1960 میلادی 
در انجمن صائب حضور می یافتند، نه شعرای سنتی و نه موج نوی ادبی اصفهان 
این فضا را نیافت تا در ادامه آنگونه که می توانست شایستگی هایش را در عرصه ای 
بین المللی به کمال رســاند و تلاش هایش در مسیر رونق شهری مورد حمایت 
قرار گیرد. امروزه برغم سابقه 200 ساله اصفهان در انجمن های ادبی، این شهر 
به لحاظ جذب گردشگر ادبی، شهری مرده محسوب می شود. برغم اصغر فرهادی 
که از سینمای اصفهان آغاز کرد و در سال 2012 جایزه اسکار گرفت اما سینمای 
اصفهان تقریباً تعطیل است و با وجود شهرت بسزا و سابقه تاریخی اش، نتوانسته 
نه جشنواره ای بین المللی را سازمان دهد نه از بزرگانش در جهت رونق و جذب 
گردشــگر فرهنگی در این حوزه کمترین بهره ای ببرد. به نظر می رسد تمامی 
تلاش ها و نبوغ های مردم این شهر در یک سطح عمومی که دولت بنا دارد آن را 
سرپرستی کند، عقیم و بی اثر می شود. این تفاوت اساسی است که سبب تمایز 

استانبول از اصفهان شده است، نه تفاوت سینما و ادبیات یا فرهادی و پاموک. 

مسعود سلطانی فر گفت: برای ورود گردشگر خارجی 27 دستگاه باید با هم هماهنگ 
شوند تا یک گردشگر به ایران بیاید. اگر یک یا دو دســتگاه دچار مشکل شود ما هم 
مشکل پیدا می کنیم. رئیس سازمان میراث  فرهنگی تأکید کرد: ترکیه اگر امروز به 
36 میلیون گردشگر رسیده به خاطر این است که مطالعاتش را در سال 1981 شروع 
کرده و برنامه اجرایی اش از سال 1992 شروع شده است بنابراین در مدت 24 سال 

در حوزه اجرا کار کرده اند تا از 3 میلیون  به 36 میلیون گردشگر برسند.

مدیر امور بین الملل اداره کل میراث فرهنگی استان اصفهان معتقد است: تکنولوژی قنات 
فقط متعلق به ایران است و همین عامل سبب می شود یکی از بهترین گزینه های ثبت 
در فهرست آثار تاریخی جهانی باشند.شهرام امیری می افزاید: قنات ها یکی از نخستین 
اصولی هستند که انسان تلاش کرد مشکل آب را که از اساسی ترین و حیاتی ترین عناصر 
زندگی به شمار می رود، مرتفع کند؛ سابقه این ســازه های آبی در ایران به 4000 سال 

می رسد و سبب شده تا مناطق کویری ایران کمتر خشکسالی را حس کنند.

اصفهان

 جمعیت: 2 میلیون نفر
2600 سال قدمت

ژانر گردشــگری فرهنگــی )معماری، 
قالیچه، مینیاتور(

پایتخت فرهنگی جهان اسلام در 2006 
میلادی

 میراث بشــری یونسکو: 2 سایت 
)میدان نقش جهان، مسجد جامع(

 تعداد توریست های ورودی: 180 
هزار نفر

 درآمــد از محل گردشــگری 
خارجی: )حدود 200 میلیون دلار(

 تعداد هتل ها: 50 هتل )یک هتل 5 
ستاره( 

 تاریخچه: اصفهان بنا به روایات یهودیان 
با مهاجرت جمعی از ایــن اقوام در حدود 
2600 سال پیش، رنگ یک شهر کوچک 
به خود گرفت. اما این شهر رفته رفته رونق 
گرفت و در 1000 سال پیش که پایتخت 
سلاجقه فاتح جنگ های صلیبی بود، به 
یکی از مهمترین مراکز سیاسی و علمی 
جهان بدل شده بود. این شهر بارها سقوط 
کرد و زمانی به دســت مغولان و زمانی به 
دست تیمور مورد قتل عام قرار گرفت اما 
دیگر بار حدود 400 ســال پیش در زمان 
شاه عباس با 600 هزار جمعیت به مرکز 
تجارت جهانی و دیپلماسی آن روزگار بدل 
شد، در قیاس با نیویورک امروز که در آن 

زمان یک کولونی 2 هزار نفره بیش نبود. 
 سرانه تعداد خودرو: هر دو و نیم نفر 

یک خودرو
 وضعیت آلودگی هوا: نامطلوب 

استانبول

 جمعیت: 13 میلیون نفر )در 1970: 
3 میلیون نفر(

2600 سال قدمت
ژانر گردشــگری فرهنگی )ساحل، غذا، 

مد، معماری(
پایتخت فرهنگی اروپا در 2010

 میراث بشری: یــک سایت )منطقه 
تاریخی بوسفوروس(

 تعداد توریست های ورودی: 13 
میلیون نفر

 درآمــد از محل گردشــگری 
خارجی: حدود 30 میلیارد دلار

 تعداد هتل ها: حــدود 1700 هتل 
)بیش از 55 هتل 5 ستاره(

 تاریخچه: اســتانبول تا 1934 نامش 
کنستانتینوپل بود. شهری که پیشتر تا 
1453 میلادی زمانی که هنوز به دست 
مغول تباران عثمانی نیفتــاده بود، هیچ 
ربطی به اقوام ترک  نداشــت. در واقع در 
ابتدای تأســیس، در حدود 3000 سال 
پیش اینجا یک کولونی یونانی نشــین 
کوچک بود و در ساتراپ انتاکیه امپراتوری 
هخامنشی اداره می  شد. در حدود 1900 
ســال پیش تحت حاکمیت امپراتوری 
روم درآمد و ســپس به مهمترین شهر 
امپراتوری بیزانس بدل شد. بیشتر آثار مهم 
تاریخی و معماری به این دوره 1300 ساله 
تعلق دارد. این شهر در 550 سال اخیر، به 
مهمترین مرکز امپراتوری عثمانی و حال 

جمهوری ترکیه بدل شده است.
 تعداد خودرو: 3/2 میلیون خودرو 

)هر 5 نفر یک خودرو(
 وضعیت آلودگی هــوا: نه چندان 

مطلوب

سرویس گردشگری رشد اســتانبول در 15 
بی تردید تحلیل گذشته  سال 

شــگفت آور بوده اســت. به رغم زلزله سال 
1999 که 17 هزار کشته برجای گذاشت و 
چهار بمب گذاری که آخرینش اواخر تیرماه 
امســال ده ها نفر را به کام مرگ کشــید، 
همچنان رونق بزرگ این شــهر ادامه دارد. 
حالا استانبول پنجمین مقصد گردشگری 
جهانی اســت و سال گذشــته بیش از 12 
میلیون گردشــگر خارجی را به خود دیده 
است. رقمی که 10 برابر بیش از گردشگرانی 
است که 15 ســال پیش به این شهر سفر 

می کردند. 
استانبول، مشابهت های تاریخی و فرهنگی 
بســیاری با اصفهان دارد؛ هر دو پیشینه ای 
3000 ســاله را نمایندگــی می کنند و در 
دوره هایی از تاریخ خــود، از پر اهمیت ترین 
شهرهای دنیا قلمداد شــده و هماورد هم 
بوده اند. اما این دو شــهرِ هم دوره، همتراز و 
هم قد قدیم، در صنعت جهانی شــده امروز 
گردشــگری، بیش از قرن هــا از هم فاصله 
گرفته اند، آنچنان که اســتانبول تقریباً 70 
برابر اصفهان توریست به سوی خود جلب 
می کند و از این بخش 30 میلیارد دلار درآمد 
مستقیم عاید خود می سازد؛ چیزی حدود 
10 برابر درآمدی کــه فولادمبارکه حاصل 
می کند.  اکنون اصفهان نیز به سمت توسعه 
گردشگری وسوسه شده اســت، یا ظاهراً از 
گفته های مســوولانش چنین بر می آید. 
فردای امضــای توافق هســته ای در وین، 
رئیس ســازمان میراث فرهنگی کشور از 
هدفگذاری 4 برابری شمار ورودی گردشگر 
خارجی به شهرهای ایران در 10 سال آینده 
خبر داد. جایی که بیشتر نگاه ها به شهرهایی 
چون اصفهان و شیراز معطوف خواهد شد. 
اما پرسش اینجاســت که آیا می توان این 
استعداد کور شده شهر را، دیگر بار زنده کرد؟ 
آیا مقایسه اصفهان و استانبول پاسخ روشنی 

پیش پای ما خواهد گذاشت؟ 
گو اینکه قیــاس دو خواهــر خوانده فارس 
و ترک، امروزه قیاســی مع الفــارق به نظر 
می رســد، اما نگاهی بــه تاریــخ جهانی 
گردشگری می تواند از دوره های هماوردی 
این دو شــهر و بلکه پیشــرو بودن اصفهان 
نیز برایمان ســخن بگوید. صحبت تنها از 
قرن هفدهم میلادی و شکوه اصفهان عصر 
شاه عباس نیســت که در آن دوره، اصفهان 
پر شــکوه ترین شــهر دنیا بــود و فراتر از 
شاه جهان آباد )دهلی(، لندن، پاریس و توکیو 
روایت های خیره کننده ای از سیاحان را رقم 
زد تا جایی که سفرنامه 10 جلدی "شاردن" 
عمدتاً درباره اصفهان، چندی پیش و برای 
پنجمین قرن متمادی، تجدید چاپ شــد، 

نمونه ای بی بدیل از سفرنامه ای به یک شهر. 
"شاردن"، در قرن هفدهم از 180 کاروانسرا 
در اصفهان ســخن به میان آورد، شــهری 
که حــدود 200 کاخ نیز در آن به ســفرای 
دولت های خارجی اختصاص داشت. کمتر 
از نیم قرن پیش از سفر شاردن، اصفهان در 
1630 میلادی زیر فرمانروایی شــاه عباس 
بزرگ، نخستین پیوندهای دیپلماتیک دنیای 
شرق و غرب را برقرار ساخته بود و به نوعی به 
مرکز اصلی تجارت جهانی بدل شده بود و به 
مقصد اول سیاحان، بازرگانان و فرستادگان 

دولت ها و امپراتورها.
100 سال پس از شاه عباس، حکومت صفوی 
درآمیخته با علمای مذهبی در برابر سپاهی 
کوچک از پشتون های محلی افغان سقوط 
کرد و شکوه اصفهان برای قرن ها در زیر تلی 
از خاک و خاکستر تاریخ پنهان شد، پوسید 

و از میان رفت.
در اواخر قرن نوزدهم کــه دنیا زیر تأثیرات 
انقلاب صنعتی یکصد ساله، تحولاتی شگرف 
به خود دیده بود تا حدودی گردشــگری در 
معنایی جدید به ویژه از مبدأ لندن، آغاز شد 
و به سوی شرق حرکت کرد. استانبول با خط 
آهنی که انگلیس ها برای مسافرت هایشان 
از پاریس به اروپای شــرقی کشاندند، بیش 
از پیش در نقشــه اروپا دیده شد و در 1892 
نخستین رگه های اقتصاد گردشگری اش با 
سرمایه گذاری خارجی شکل گرفت. در این 
سال "گرند هتل"  در استانبول تأسیس شد. 

در سال های اواخر قرن نوزدهم، اصفهان نیز 
دیگر بار سر بر می کشید و در برابر دیدگان 
اروپاییــان تیزبیــن در خاورمیانه جلوه گر 
می شد. بسیاری از سیاحان برجسته ای که 
از اصفهان دیدار کردند، شهری منحصر به 
فرد یافتند که کلیدی بر گشایش گنجینه 
تاریخ جهان می نمود.  نخستین هتل مدرن 
در اصفهان، هتل آمریک، در 1307/1928 
گشــایش یافت و نخســتین میهمانانش 
تاگور)فیلسوف هندی و برنده ادبیات نوبل(، 
آندره مالرو )رمان نویس بزرگ فرانســوی و 
بعدها وزیر فرهنگ آن کشــور( و نیز رابرت 
بایرون )عکاس، منتقد هنری و از نخستین 
گردشگری نویســان مدرن( توصیفاتی از 
اصفهان به دست دادند که به راحتی با هیچ 

شهر دیگری قابل مقایسه نبود.  
رابرت بایرون، اصفهان را همپایه رم و آتن در 
پیشگاه تمدن بشــری توصیف کرد و آندره 
مالرو گفت که اگر یک شهر را باید در دنیا دید 

و شناخت، بی تردید آن شهر اصفهان است. 
اینگونه اصفهــان اگرچه اندکــی دیرتر از 
اســتانبول آغاز کرد اما تحسین برانگیزتر 
و پرمایه تر نشــان داد. دو شــهری که ژانر 
گردشگری شــان فرهنگی بود و نخستین 

سالن های اختصاصی سینماهایشان را نیز به 
اندک فاصله ای از هم بازگشودند. سینما امِِک 
استانبول در 1924 و سینما ایران اصفهان 
کــه در 1315/1936 توســط "مثقالی" 
در چهاربــاغ، روبروی شــیخ بهایی فعلی، 
گشایش یافت.  نخســتین هتل پنج ستاره 
در استانبول، هتل هیلتون بوسفوروس، را در 
1955 سرمایه گذاران آمریکایی پی  ریختند 
و نخستین هتل پنج ستاره در اصفهان، هتل 
شاه عباس بر روی کاروانسرایی سیصد ساله 
در 1965 با سرمایه گذاری ایرانی گشایش 
یافت و مدتی بعد تزئینــات و هویت هنری 
آن چنان در چشم جهان زیبا آمد که جایزه 
انجمن جهانی هتلداران را به عنوان زیباترین 

هتل جهان به خود اختصاص داد. 
نشانه هایی از این پرمایگی اصفهان همچنان 
در بازار شهر، جایی که فرش، صنایع دستی و 
مینیاتور اصفهان محبوبیتی شگرف یافته بود، 
مکمل تاریخ و معماری خیره کننده شهر شد 
تا به غنای شهری اش در چشم گردشگران 
بیفزاید، آنچه که اســتانبول تــلاش کرد با 
صنعت پوشــاک و فرهنگ اغذیه و خوراک 
هایش مکملی بر معماری، و البته ســاحل 
مدیترانه ای اش بوده و برای گردشگران خود 
رو کند.  زمانی که انقلاب اسلامی در ایران رخ 
داد، هنوز گردشگری جهانی به یک صنعت 
پولساز بدل نشده بود و اصفهان از هر لحاظ 
نسبت به استانبول پر جمعیت تر، چهره یک 

هماورد قدَر را حفظ کرده بود.
آغازین سال های دهه 1980 آغاز آن چیزی 
اســت که امروزه به عنوان صنعت جهانی 
گردشگری از آن یاد می شود. تحولات قوانین 
در ساعت کار هفتگی و بازنشستگی در اروپا، 
گذر از بحران های نفتی دهه 1970 و رونق 
دگربار اقتصادی غرب، توسعه فناوری و رشد 
صنایع هوایی و زیرســاخت های ارتباطی و 
سهولت حمل و نقل، همه و همه به انفجار 
در گردشگری بین المللی انجامید، درست 
همان زمانی که شــکاف میــان اصفهان و 
استانبول آغاز شد. اگر در اواسط دهه 1970 
میلادی شمار هتل های پنج ستاره اصفهان 
و اســتانبول در عدد یک برابر بود، حال در 
سال 2015 اصفهان همچنان در عدد یک 
باقی مانده و استانبول از 50 هتل پنج ستاره 
درگذشته وحدود نیمی از آن تاریخ همین 
5 سال گذشته را نشــان می دهد.  گذشته 
از انقلاب اســلامی، نقطه عطــف دیگر در 
گردشگری استانبول، حادثه یازده سپتامبر 
و ســپس موج بهار عربی بود که این آخری 
گردشگرانی که پیشتر به قاهره، تونس و حلب 
می رفتند را رهسپار استانبول کرد. از سوی 
دیگر صنعت مد در استانبول کاملاً رشدی 
خیره کننده یافت و امروزه چهره یک شهر 

سراســر اروپایی را به آن داده است. اگرچه 
اصفهانی ها به نظر می رسد سالانه دست کم 
100 میلیون دلار در اســتانبول ولخرجی 
می کنند، اما ســهم آورد مستقیم ترکیش 
ایرلاین برای اقتصاد شهری اصفهان کاملًا 
مبهم است.  توافق هســته ای ایران با غرب، 
ســریع ترین واکنش ها را در صنعت جهانی 
گردشــگری برانگیخت و به نظر می رسد 
اصفهان به مقصدی جذاب برای سرمایه های 

بین المللی در حوزه گردشگری بدل شود. 
برخی از شرکت های بین المللی هتل های 
زنجیره ای، برای ســاخت هتل ابراز تمایل 
کرده اند و از جمله روتانا، ســاخت هتل پنج 
ستاره در اصفهان را آغاز کرده است. همچنین 
بسیاری از آژانس های گردشگری، بازاریابی 
و ثبت نام تور بــرای ایران به ویــژه از میان 
گردشگران آمریکایی را سرعت بخشیده اند.  
دولت اعلام کرده می خواهــد در برنامه ای 
10 ساله، ورودی گردشگری به کشور را از 5 
میلیون توریسم فعلی به 20 میلیون گردشگر 
افزایش دهد. اصفهان که سال گذشته در پی 

تغییر و تحولات ریاست جمهوری اسلامی، 
رکورد 180 هزار گردشــگر را به خود دید، 
انتظار می رود همچنان در صدر مقاصد مورد 
تقاضا برای گردشگری شــهری ایران باقی 
بماند. اصفهان شــهری است با قابلیت های 
بی شــمار؛ اما اگر گمان می رود که نســل 
امروزش در رقابت سریع جهانی در صنعت 
گردشگری خواهد توانســت بدون برنامه، 
بدون تغییر قوانین، بدون ارتباط مؤثر با دنیا 
و بدون فکری نو، گردشگران بین المللی را 
در بازارهای مملو از صنایع دســتی بنجل 
هندی و چینی خود راه ببرد و در میان انواع 
دود و آلودگی های ترافیکی بگرداند و در مقابل 
تعریف و تمجید از آن ها باز ستاند، اندکی بیش 
از حد رؤیا پردازی است. برای نسلی که نه از 
هنر و مینا و مینیاتور سر رشــته ای دارد، نه 
دیگر صنایعش رنگ چندانی از اصالت گرفته 
و نه شهرش نشانی سر راست از هویت تاریخی 
را به رخ می کشد، راهی سخت و دراز پیش 
روست؛ راهی بســیار فراتر از آن چه که سی 

سال پیش در جلوی دیدگانش داشت. 

گردشگری ادبی

 از پاموک تا فرهادی

توسعه گردشگری با قنات های جهانیلزوم هماهنگی 27 دستگاه برای ورود یک گردشگر 
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 نوسان: شهر اســتانبول دارای سیستم حمل و نقل 
مدرن شامل؛ خطوط اتوبوســرانی با 2841 دستگاه 
اتوبوس با جابجایی ســالانه 486 میلیون نفر مسافر، 
همچنین خطوط مترو با طرفیت جابجایی روزانه 130 
هزار نفر در شهر استانبول است. خطوط تراموای برقی 
که بیشتر با اهداف توریســتی احداث شده اند هم در 
سال 640 هزار نفر را جابه جا کرده اند )امار مربوط به سال 2003 موجود است (. 

در مقابل این شــهر، اصفهان خطوط مترو ندارد )در دســت احداث است ( و 
خطوط اتوبوســرانی این شهر سالیانه 80 میلیون مســافر را جا به جا میکنند 
)آمار سال 84 موجود اســت ( و دارای 1100 دستگاه اتوبوس است )سال 87 (. 
سیستم تاکسیرانی بسیار کارآمدی در شهر استانبول وجود دارد، اما پس از سالها 
کشمکش هنوز در کشور ایران و شهر اصفهان موفق به ساماندهی مسافربرهای 
شخصی نشده ایم، مسأله ای که هر گردشــگر خارجی را به تعجب وامی دارد، 
چون هر خودرویی در اصفهان می تواند برای جابه جایی مسافر اقدام نماید، آنهم 
بدون توجه به کوچکترین استاندارد تاکسیرانی ! خطوط اتوبوسرانی شهر اصفهان 
شامل تعداد زیادی اتوبوس است که همگی با تمام ظرفیت کار می کنند و با توجه 
به شلوغی بیش از حد آنها اصلاً نمی توان برای جابجایی گردشگران حسابی بر 

رویش باز کرد. 

استانبول در برابر اصفهان 

حمل و نقل شهری

اصفهان - استانبول

 از خواب تا رؤیای جهانی گردشگری
نگاهی به مشابهت های تاریخی و فرهنگی

اصفهان اگرچه اندکی دیرتر از اســتانبول آغاز 
کرد اما تحسین برانگیزتر و پرمایه تر نشان داد. 
دو شــهری که ژانر گردشگری شان فرهنگی بود 
و نخستین سالن های اختصاصی سینماهایشان 
را نیز به اندک فاصله ای از هم بازگشودند. سینما 
امِِک اســتانبول در 1924 و سینما ایران اصفهان 
که در 1315/1936 توسط "مثقالی" در چهارباغ، 

روبروی شیخ بهایی فعلی، گشایش یافت

اســتانبول، مشــابهت های تاریخــی و فرهنگــی بســیاری بــا اصفهــان دارد؛ هــر دو پیشــینه ای 3000 ســاله را نمایندگــی می کننــد و در دوره هایــی از 
تاریــخ خــود، از پــر اهمیــت تریــن شــهرهای دنیــا قلمــداد شــده و همــاورد هــم بوده انــد. امــا ایــن دو شــهرِ هــم دوره، همتــراز و هم قــد قدیــم، در 
صنعــت جهانــی شــده امــروز گردشــگری، بیــش از قرن هــا از هــم فاصلــه گرفتــه انــد، آنچنان کــه اســتانبول تقریبــاً 70 برابــر اصفهــان توریســت 
بــه ســوی خــود جلــب می کنــد و از ایــن بخــش 30 میلیــارد دلار درآمــد مســتقیم عایــد خــود می ســازد؛ چیــزی حــدود  10 برابــر درآمــدی کــه 

فولادمبارکــه حاصــل می کنــد.

Tourism

 نوسان: اســتانبول به عنوان پایتخت فرهنگی اروپا 
در سال 2010 انتخاب شده است و با 55 شهر دنیا قرار 
داد خواهر خواندگی دارد )از جمله اصفهان (. از سویی 
دیگر، اصفهان به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام 
 در سال 2006 انتخاب شد و با 13 شــهر دنیا قرارداد 
خواهر خواندگــی دارد )از جمله اســتانبول(.  از نظر 
فعالیت های فرهنگی در سالی که اســتانبول به عنوان پایتخت فرهنگی اروپا 
انتخاب شده مقایسه ای کوتاه شاید برای ما که فرصت طلایی پایتختی جهان 
اسلام را از دست دادیم چندان بیراه نباشد. ترکیه اعلام کرده که در سال 2008 
برای این پروژه 280 میلیون لیره جدید ترک اختصاص یافته اســت و این رقم 
در سال 2009 به 805 میلیون لیره جدید افزایش خواهد یافت. 70 درصد این 
بودجه صرف پروژه های ماندگار شهری خواهد شد ضمن آنکه 100 میلیون لیره 

جدید نیز به تبلیغات و معرفی استانبول اختصاص یافته است. 

اصفهان- استانبول

دو خواهر خوانده

 نوسان: اگر نگاهی به توانایی های اصفهان در مقابل 
رقیب قدرتمندش استانبول، بیندازیم، با کمال تأسف 
متوجه می شــویم که تمام برتری های اصفهان در 
توانایی های بالقوه این شهر نهفته است. ضعف شدید 
زیر ساختها و عدم وجود تبلیغات مناسب بزرگترین 
عامل بازدارنده گردشگری در اصفهان است. در حالی که 
در بسیاری از موارد عامل عقب افتادگی کشورمان در زمینه گردشگری تبلیغات 
منفی غرب عنوان می شود بایستی توجه کرد که این عامل در مقابل ضعف زیر 
ساختهای گردشگری و عدم تبلیغات مناســب چندان تأثیر گذار نبوده است. 
نمونه آن بمب گذاری های اخیر در شهر رقیب و یا  درگیری های خیابانی میدان 

تقسیم استانبول بود که دولت با مدیریت مناسب آن را   بی تاثیرکرد. 
نگاهی اجمالی به امکانات و زیر ساختهای شــهر رقیب این فاصله را به راحتی 
مشخص می کند؛ استانبول حدود 283 هتل در اختیار دارد، در مقابل اصفهان 
تنها حدود 50 هتل و 7000 تخت اقامتی در اختیار گردشگرانش قرار داده است. 
فرودگاه بین المللی آتاترک استانبول در سال 2007، ترافیک 10 میلیون نفری 
داشته است، در حالی که فرودگاه شهید بهشتی اصفهان در سال گذشته یک 

میلیون و ششصد هزار نفر مسافر را به خود دیده است. 

استانبول بالفعل؛ اصفهان بالقوه

ضعف شدید در زیر ساخت ها
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 نوسان: ساخت شهرک طلای اصفهان نیز از آن دست پروژه های کلانی است 
که سال هاست در کش و قوس اظهار نظرهای مختلف، چرخیده و به نتیجه نرسیده 
است. شاید واژه " بلاتکلیفی" بهترین واژه ای است که برای نشان دادن وضعیت این 
پروژه می توان به کار برد. تاریخ نگاری این طرح در میان اظهار نظرهای مسوولان، 
ابعاد این موضوع را بیشتر تبیین می کند.  خواستیم تا با نگاه به تاریخچه اظهارنظرها 
و گفتگوهای مسئولان بخش های مختلف اســتان اهمیت و ضرورت ساخت 
این شهرک را یادآور شویم.  از مسیر پیچیده دروازه دولت- خیابان استانداری  تا 
ساختمان قدیمی اتحادیه طلا در خیابان فردوسی. از اظهارات این مقام مسئول تا 
آن رئیس معلوم. و از تاوانی که اصفهان برای  پایتختی طلا کشور باز پس می دهد؛  

آرزوی دیروز و گره کور امروز در ساخت این شهرک را بررسی کردیم.

22 مردادماه 93، نشســت خبری در ساختمان اســتانداری اصفهان، استاندار 
اصفهان گریزی به وضعیت صادرات طلا از اصفهان می زند، مشکلی که از سال 
91 تاکنون صنف طلافروشان با آن دســت به گریبان بودند بحث صادرات طلا 
و شهرک طلا و جواهر اســت.  وی ادامه می دهد: تا قبل از سال 1391 از استان 
اصفهان هر ســال 950 میلیون دلار صادرات طلا انجام می شــد که رقم قابل 
توجهی بود.  این رقم صادرات طلا از استان اصفهان در سال 91 با بخشنامه بانک 
مرکزی و ناهماهنگی های پیش آمده، یکباره متوقف شد.  استاندار اصفهان با  
اشاره به پیگیری های خود در این خصوص اعلام می کند: زمانی که در جریان این 
مشکل قرار گرفتم، طی مکاتبه ای با معاون اول رئیس جمهور خواستار برطرف 
شدن موانع شدم و وی نیز دستور تشکیل جلسه را صادر و طی برگزاری جلسه 
با هماهنگی 5 دستگاه مرتبط موانع برطرف شد.  زرگرپور از صدور مجوز صادرات 
طلا و جواهر به ارزش حدودی یک میلیارد دلار خبر می دهد و می افزاید: ایجاد 
مشکلات زیست محیطی توسط کارگاه های ســاخت طلا و جواهر مسأله ای 
دیگر در این بخش است.  وی با بیان اینکه احداث شهرک طلا و جواهر و انتقال 
کلیه کارگاه ها به این شهرک، این مسأله را مرتفع خواهد کرد، اظهار داشت: با 
اختصاص حدود 30 هکتار زمین در کنار فرودگاه شهید بهشتی اصفهان توسط 
بنیاد مستضعفان طراحی و احداث این شهرک شروع شده و کلیه مسائل زیست 

محیطی و مسائل امنیتی آن پیش بینی گردیده است. 

به مناســبت هفته تعاون و معرفی تعاونی های برتر اســتان اصفهان از سوی اداره 
کار، تعــاون و رفاه امــور اجتماعی تعداد 15 تعاونی با کســب رتبه اول تا ســوم در 
شــاخص های صادرات و ارزآوری، توانمندســازی و رفاه اجتماعــی، کارآفرینی و 
اشتغال، توســعه منطقه ای، مالی و اقتصادی و 23 تعاونی برتر نیز از شهرستان ها 
معرفی شــدند. تعاونی مصرف فولاد مبارکه اصفهان توانســت در شــاخص مالی و 

اقتصادی رتبه نخست این بخش را از آن خود کند. 

رئیس اتاق بازرگانی ایران و ایتالیا می گوید: من در مذاکرات خصوصی که با دولتی ها 
داشتم، می دیدم آنها کاملًا به وضعیت رکودی کشور اشــراف دارند و به نظر می آید 

دیگر اصراری بر این که با آن سرعت و شیب تند به طرف تورم پایین تر برویم، ندارند.
عضو شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی تصریح کــرد: اگر دولت با همین 
حساسیت دنبال تورم تک رقمی برود، رکود سنگین تر می شود و عملًا واحدهایی که 

قرار است از این کاهش تورم سود ببرند، از رده خارج می شوند.

 نوســان: اواخر دهه 80 قــرار بود 
شــهرک طــلای اصفهان زیــر نظر 
ســازمان ســاماندهی شــهرداری 
اصفهان در شهرک صنعتی امیرکبیر 
ساخته شود. به گفته مسئولان وقت 
شهر اصفهان این شهرک در زمینی 
به وســعت 40 هکتــار و 11 طبقه 
در حال ســاخت بود و قــرار بود در 
ابتدای ســال 89 ســه طبقه از این 
 شــهرک آماده سازی شــود و طبق 
پیش بینی ها این طبقات به واحدهای 

طلاسازی تحویل داده شود.
سید رضا حکیم مدیرعامل سازمان 
مشــاغل  و ســاماندهی  میادیــن 
شهری شــهرداری اصفهان در سال 
88 گفته بود که مرحله دوم ساخت 
شهرک طلا شامل ســاخت حداکثر 
هشت طبقه اســت و در حال حاضر 
در مرحلــه تعیین وضعیــت زمین 
شــهرداری  مســئولان  ســوی   از 

است.
 این در حالی اســت که هــم اکنون 
بیشــتر کارگاه های ســاخت طلا و 
جواهــر در اصفهــان در خانه های 
قدیمی و بدون پروانه در حال فعالیت 
هســتند و فقــط تعــداد محدودی 
از واحدهــا در کارگاه هــای ویــژه 
مشــغول به فعالیت هستند. قرار بود 
شــهرک تخصصی طلا،علاوه بر دارا 
برای  بودن جاذبه های گردشگری، 
طلاساز مزیت نسبی به ارمغان آورد 
چون می تواند به همین واســطه از 
 سیستم بانکی جواز تأسیس دریافت 

کند.
تنها استان کشــور که در این زمینه 
با اصفهان رقابت می کند خراســان 
رضوی و شــهر مشــهد اســت. باقر 
معبودی نــژاد رئیــس اتحادیه طلا، 
جواهــر و نقــره خراســان رضوی 
می گوید: برای ساخت شهرک طلا 
زمین مشخص شــده اما هیچ کاری 
در جهت ســاخت آن انجام نشــده 

است.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه بــدون 
حمایت های دولت ســاخت شهرک 
طلا غیرممکن اســت، خاطرنشــان 
می کند که ســاخت این شــهرک 
در راســتای ارتقای کیفیت برندها 
 و صــادرات، تأثیر مثبتــی خواهد 

داشت. 
معبودی نژاد تصریح می کند: برای 
حل مشکلات ســاخت شهرک طلا 
و جواهــر در مشــهد کارگروه های 
تخصصی در رابطه با مشــکلات این 

شهرک تشکیل شده است.

تولید 60 درصد کل طلای  سرویس اصناف
کشور و ساخت 90 درصد گزارش

ماشین آلات طلا و جواهرسازی در اصفهان 
همه و همه موجب شــد که اصفهان لقب 
پایتخت طلایی ایران را از آن خود کند اما این 
پایتختی تاوان بزرگی برای شهر داشت. واقع 
شدن حدود 1800 کارگاه طلاسازی در بافت 
مرکزی اصفهان به خصوص در خانه های 
قدیمی خیابان های عبدالرزاق، چهارباغ و 
اطراف میدان نقش جهان، موجب ورود مواد 
اسیدی و سیانور و... به شبکه فاصلاب شهری 
شــده و نگرانی هایی را برای ساکنان مجاور 

این کارگاه ها   ایجاد کرده است.
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر اصفهان، در این باره می گوید: از ابتدای 
ایجاد کارگاه های طلا سازی در اصفهان، این 
کارگاه ها در بافت ســنتی اصفهان به ویژه 
اطراف میدان نقش جهــان پراکنده بوده و 
فعالیت داشته اند. با پیشرفت فناوری و انجام 
پرداخت و پالیشینگ روی طلا، بی توجهی 
بعضی از کارگاه ها موجب شد که این مسأله 
آلودگی هایی را به دنبال داشته باشد که البته 

منجر به پلمب آنها شد. 
با این وجود سال هاســت که بحث انتقال 
کارگاه های طلاســازی واقع در بافت شهر 
به مکانی خارج از شهر با عنوان شهرک طلا 
مطرح است. البته اواخر دهه 80 نیز ساخت 
شهرک طلا زیر نظر ســازمان ساماندهی 
شــهرداری اصفهان در شــهرک صنعتی 
امیرکبیر اصفهان مطرح بــود اما با توجه به 
قوانین ساخت شهرک ها و رعایت مباحث 
زیست محیطی که شهرک ها باید در خارج 
از شعاع 50 کیلومتری باشند بر جانمایی این 
شهرک صنعتی در نقاط دیگر شهر تأکید 
شد. مرداد ســال 90، محمد کشتی آرای 
رئیس اتحادیه صنف طلا و جواهرات ایران 
با تأکید بر اینکه شهرهای تهران، اصفهان، 
مشــهد و تبریز از جمله چهار قطب اصلی 
طلا و جواهرات در کشور هستند که ساخت 

شــهرک طلا برای آنها پیش بینی شــده 
است، گفته بود که شــهرک طلا و جواهراز 
جمله شهرک های مهم کشور است که با 
فراهم سازی بحث امنیتی آن موجب شده 
تولیدکنندگان زیادی در این شــهرک ها 
ساکن شده و زمینه رشد و رونق آن شهرک 

و منطقه را فراهم کنند.
به گفته شیشــه بران رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر اصفهان، با توجه به اینکه ساماندهی 
هر شــغلی جزو ضوابط اولیه آن شــغل به 
حساب می آید و از اهمیت خاصی برخوردار 
است، نیاز به ساخت شــهرک طلا بیش از 
پیش احساس می شــود. به این دلیل پیرو 
تلاش هایی که از 10 سال قبل آغاز شده بود، 
یکی دو سال پیش زمینی به دور از بافت شهر 
و در مجاورت شهرک جی، نزدیک فرودگاه 
در نظر گرفته شــد. با این وجود طی چند 
سال گذشته موضوع ایجاد شهرک طلای 
اصفهان تنها در حد حــرف باقی مانده و در 
عمل شاهد اجرای این پروژه بزرگ نیستیم 
و تنها در برهه ای از زمان همچون برگزاری 
نمایشگاه ســالیانه طلا و جواهر، مسئولان 
استان بر ســاخت آن تأکید می کنند. در 
انتقاد از این موضوع،  عامل توســعه خوشه 
صنعت طلای اســتان اصفهان اواخر سال 
91 با عنوان اینکه پیگیری مسئولان برای 
ساخت شــهرک طلا جدی نیست، اعلام 
کرد  فعالان این صنف و اتحادیه سازندگان و 
فروشندگان طلا و جواهرات اصفهان بایستی 
به صورت جدی تر پیگیر احداث این شهرک 
می شدند، اما این کار را نکردند و چندین بار 
جانمایی این شهرک را  تغییر داده اند. اکنون 
این طرح صرفاً مرحله طراحی، مطالعات و 
امکان سنجی را پشت سر گذاشته و منتظر 
تصویب نهایی است. در خرداد سال 92، ذاکر 
اصفهانی اســتاندار وقت اصفهان نیز اعلام 
کرده بود که مجوز شــهرک طلا و جواهر با 
مشارکت بخش خصوصی و وزارت صنعت 
و معدن دریافت شده و به زودی در نزدیکی 

فرودگاه اصفهان احداث می شود. همچنین 
در تیر ســال 93 رســول زرگرپور استاندار 
اصفهان با انتقاد بر وضعیت غیراســتاندارد 
تولیدطلا در اصفهان، تأکیــد کرده بود که 
ســاخت شــهرک طلا و جواهر اصفهان با 
جدیت دنبال می شــود و اگر این پروژه تا به 
امروز پیشــرفت چندانی نداشــته به دلیل 
معضلاتی بوده که امیدواریم رفع شــوند و 
من نیز در این خصوص با رئیس جدید بنیاد 
مستضعفان صحبت خواهم کرد تا این مهم 

نیز به نتیجه برسد.
بهمن سال 93 نیز هوشــنگ شیشه بران 
در جریان ســفر رئیس جمهور به اصفهان 
با بیان هفت پیشــنهاد کلیدی برای رونق 
اقتصاد استان، بر ساخت شهرک تخصصی 

و توریستی طلا در اصفهان تأکید کرده بود.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان در بیان 
این پیشنهاد خود به حسن روحانی، گفته 
بود که شهرک طلا تنها جولانگاهی است که 
یک سازنده، صنعتگر و صادرکننده می تواند 
از این سکو پرش داشته باشــد و ایجاد این 
شهرک مستلزم همکاری بین نهادهایی چون 
محیط زیست، شهرداری و استانداری است 

که زمینه رشد و ایجاد شهرک را   ایجاد کند.
سوال اینجاست با وجودی که شهرک طلا 
طی چند سال گذشته به عنوان مصوبه دولت 
نهم مورد تأکید مســئولان استان و صنف 
طلای است چرا در استان هنوز بر سر اجرای 

این خواسته به نتیجه قطعی نرسیده ایم.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با تأکید 
بر ساخت شــهرک طلا مورد توجه و علاقه 
استاندار و مسئولان استان است در خصوص 
طولانی شــدن فرایند ساخت این شهرک، 
می گوید: طولانی شــدن فرایند شهرک 
طلا کوتاهی اتحادیه نیســت مســأله این 
است که ساز و کار آن باید فراهم شود اکنون 
زمین های مختلفی برای ساخت این شهرک 
پیشنهاد شده و باید حداقل 30 هکتار زمین 
برای ساخت به این شهرک اختصاص یابد 

همچنین مسائلی چون موقعیت جغرافیایی 
کارگاه ها، مسیر از اصفهان تا شهرک طلا، 
مباحث امنیتی و... باید در ساخت آن لحاظ 
شود. وی ادامه می دهد: طی بررسی های 
مختلف به نتیجه رســیده ایم که بهترین 
نطقه برای شــهرک طلا در شرق اصفهان و 
نزدیکی فرودگاه اســت. اما باید تأکید کنم 
بدون کمک و یاری دولت در ساخت شهرک 
طلا  نمی توانیــم کاری انجام دهیم. صنف 
 طلا حرف های بسیاری برای گفتن دارد و 
چشــم انداز آینده مــا تولید انبــوه طلا و 

صادرات آن است.
مدیرعامل ســابق  شــرکت شهرک های 
صنعتی استان اصفهان نیز در خصوص به 
نتیجه نرسیدن ســاخت شهرک طلا طی 
چند سال گذشته، می گوید: ساخت شهرک 
طلا و مطالعات آن در اولین سفر دولت نهم 
به اصفهان مطرح شد و در آن زمان زمینی 
در جوار شهرک صنعتی جی پیشنهاد داده 
شد که بخشــی از این زمین در تصرف یک 
نهاد عمومی غیردولتی بود. با پیگیری های 
صورت گرفته قرار شد این زمین در اختیار 
شرکت شــهرک ها قرار گیرد اما با وجود 
پیگیری اســتاندار وقت و وزیر مســکن و 

شهرسازی این زمین آزادسازی نشد. 
محمد جعفــری می افزایــد: در ادامه این 
ماجرا شرکت شهرک ها پیشنهاد داد این 
نهاد عمومی خود به عنوان ســرمایه گذار 
وارد کار شــود اما به دلیل نگرانی این نهاد از 
نبود تضمین و عدم استقبال صنف طلا، این 

موضوع به جلساتی منجر شــد و در نهایت 
توافق نامه ای در این باره امضا شد. 

به اعتقاد  وی، در پیگیری ساخت شهرک طلا 
و واگذاری این زمین و ســرمایه گذاری این 
نهاد، صنف طلا انگیزه و تمایلی از خود نشان 
نداده و تصور می شود این صنف می خواهد 
خود به تنهایی کار را به پیش ببرد در حالی 
که ســاخت این شــهرک و زمین و تأمین 

زیرساخت های آن نیازمند متولی است.
وی تأکید می کند: اگر صنف طلا زمینی را 
برای ساخت این شــهرک پیشنهاد دهد و 
در صورت داشتن شرایط لازم به طور قطع 
شرکت شــهرک ها تمام مجوزها را برای 

ساخت این شهر طلا صادر می کند.
صنعت طلا و جواهر به دلیــل ارزآوری بالا، 
جزو 3 صنعت اول محسوب می شود و با توجه 
به اینکه اصفهان قطب طلای کشور محسوب 
می شود با ساخت این شهرک طلا می توان 
بر پیکره صنف طلا و واحدها و کارگاه های 
آن در شهر سامانی اساسی داد اما پیش نیاز 
این کار خواسته تمام مسئولان استان و این 
صنف است چرا که احداث این شهرک امروز 
به عنوان یکی از پروژه های استان به گره ای 

کور مبدل شده است.

7 بهمن ماه 91- روزنامه جام جم نوشــت:  " چون و چرا بر سر ساخت شهرک 
طلا در اصفهان"  :  به خاطر تأخیر در روند احداث این شــهرک سال هاســت 
 مواد اسیدی این کارگاه ها وارد فاضلاب شــــهر اصفهان می شــود و طلا در 
کارگاه هایی چرخه تولیدی خــــود را می گذراند که اغـلب بدون تصفیه هوا 
هستند. این روزنامه ضمن هشدار به این موضوع نوشت:" زمینی که برای ساخت 
این شهرک در نظر گرفته اند در اختیار شــرکت عمران و مســکن ایران، یعنی 
بخش خصوصی اســت و در تفاهم نامه ای که امضا شــده قرار است، ساخت 
شهرک با مشارکت بخش خصوصی و با پیگیری اتحادیه سازندگان و فروشندگان 
طلای اصفهان انجام شــــود و مجوزها را نیز شــرکت شهرک های صنعتی 
اســتان آماده کند که پیرو این مهم، مشــاوری که برای بحث طراحی، مطالعات 
و امکان ســنجی تعیین شــده، کار خود را آغــاز کرده، نتایج حاصل از مطالعات 
اولیه را یک ماه پیش تحویل داده و ســه بخش درگیر در ساخت این پروژه این 
مطالعات را واکاوی و بررســی کرده اند تا طبق وعده مشاور، هفته آینده نسخه 
نهایی »مطالعات و امکان سنجی و طراحی شــــهرک« برای تصویب ارائه و در 
جلســه ای که در خود زمین شــهرک برگزار می شود، در صورت توافق بر سر 

کلیت ها مرحله اخذ مجوزهای قانونی و ســاخت توأم آن آغاز شود.

بلاتکلیفی

950 میلیون صادرات طلا از اصفهان انجام می گرفت

تأخیری خطرناک!

مرحمت فرموده ما را مس کنید

زمین 30 هکتاری برای شهرک طلا 

چون و چرا بر سر ساخت شهرک طلا

دولت اصرار بر کاهش تورم با شیب تند نداردرتبه یکم تعاونی مصرف فولاد مبارکه 
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پانوشت

پایان سال ها انتظار برای ساخت شهرک طلا، پشیمانی به بار نیاورد

تاوان پایتختی طلا برای اصفهان
شهرک طلا؛ آرزوی دیروز، گره کور امروز

شیشه بران : شهرک طلا تنها جولانگاهی است 
که یک سازنده، صنعتگر و صادرکننده می تواند 
از این سکو پرش داشته باشد. ایجاد این شهرک 
مســتلزم همکاری بین نهادهایی چون محیط 
زیست، شهرداری و اســتانداری است که زمینه 

رشد و ایجاد شهرک را ایجاد کند

 نوسان: رئیس اتحادیه کشــوری طــلا و جواهر 
گفت : شهرک طلا و جواهر به منظور کاهش هزینه 

و افزایش تولید داخلی راه اندازی خواهد شد.
محمد کشــتی  آرای افزود : با ایجاد شهرک طلا و 
جواهر و قرار گرفتن تولید کنندگان در یک مجتمع 
و استفاده از امکانات مشــترک، هزینه تولید طلا و 
جواهر با کاهش روبرو خواهد شــد.  رئیس اتحادیه کشوری طلا و جواهر 
درباره اقدامات صورت گرفته و مشــکلات در مسیر راه اندازی شهرک طلا 
و جواهر تصریح کــرد: با توجه حساســیت های امنیتی در خصوص صنف 
طلا و جواهر تاکنون مکان مناسبی برای این شهرک در تهران یافت نشده 
است وی خاطرنشــان کرد : حراســت از طلا و جواهر به حفاظت فیزیکی 
 بالایی نیاز دارد و این اتحادیه خواستار مکانی در داخل محدوده شهر تهران

است. 

 نوسان: ساخت شــهرک طلای اصفهان نیز از آن 
دســت پروژه های کلانی است که ســال هاست در 
کش و قوس اظهار نظرهــای مختلف، چرخیده و به 
نتیجه نرسیده است. شاید واژه " بلاتکلیفی" بهترین 
واژه ای است که برای نشان دادن وضعیت این پروژه 
می توان به کار برد. تاریخ نــگاری این طرح در میان 

اظهار نظرهای مسوولان، ابعاد این موضوع را بیشتر تبیین می کند. 
خواستیم تا با نگاه به تاریخچه اظهارنظرها و گفتگوهای مسئولان بخش های 
مختلف استان اهمیت و ضرورت ساخت این شهرک را یادآور شویم.  از مسیر 
پیچیده دروازه دولت- خیابان استانداری  تا ساختمان قدیمی اتحادیه طلا در 
خیابان فردوسی. از اظهارات این مقام مسئول تا آن رئیس معلوم. و از تاوانی که 
اصفهان برای  پایتختی طلا کشور باز پس می دهد؛  آرزوی دیروز و گره کور 

امروز در ساخت این شهرک را بررسی کردیم

25 اردیبهشت ماه 93-خبرگزاری ایمنا: رسول یاحی، 
معاون سیاسی و امنیتی اســتاندار اصفهان که چند 
ماه پیش تودیع شــد، در مراسم افتتاحیه هشتمین 
نمایشگاه بین المللی فلزات گرانبها، طلا و جواهرات، 
ساعت، سنگهای قیمتی، ماشــین آلات و تجهیزات 
 وابســته، با بیان اینکه برنامه ریزی بــرای راه اندازی
شــهرک طلا در اصفهان باید صورت گیرد، گفت: شهرک طلا باید سال آینده 
در استان اصفهان راه اندازی شــود. در آن زمان خبرگزاری ایمنا نوشت: رسول 
یاحی ابراز امیدواری کرد این شهرک هرچه زودتر راه اندازی و مشکلاتی همچون 
آلودگی هوا و پراکندگــی واحدهای صنفی را در اصفهــان کاهش دهد.  وی 
از فعالان صنعت طلا و جواهر خواست تا پیش بینی برنامه 5 تا 10 ساله ای را  
تنظیم کنند.  معاون سیاسی و امنیتی استاندار اصفهان راه اندازی شهرک طلا و 

جواهر را ضروری دانست و بر آن تأکید کرد.

21 مرداد 93- قدس آنلاین: رسول زرگرپور استاندار 
اصفهان در سال 93 در نشست با خبرنگاران گفته بود:  
مشکلی که از سال 91 تاکنون صنف طلافروشان با آن 
دســت به گریبان بودند بحث صادرات طلا و شهرک 
طلا است.  وی ادامه داد: در گذشته از استان اصفهان هر 
سال 950 میلیون دلار صادرات طلا انجام می شد که 
رقم قابل توجهی بود اما در سال 92 به یکباره صادرات طلا از این استان متوقف شد 
و زمانی که من استاندار اصفهان شدم و در جریان این مشکل قرار گرفتم، نامه ای 
برای معاون اول رئیس جمهور ارسال کردم و ایشان نیز دستور تشکیل جلسه را 
دادند که طی آن جلسه موانع برطرف شد و قرار شد استان اصفهان بار دیگر مجوز 
صادرات طلا را داشته باشد. زرگرپور ادامه داد: از سوی دیگر مدتی بود به دنبال 
ایجاد شهرک طلا در اصفهان بودیم تا همه کارگاه های طلاسازی را در آن مستقر 

کنیم که مقدمات اجرایی شهرک طلا   از هفته های آینده آغاز می شود! 

18 بهمن ماه 93- طلانیوز: در حاشــیه سیزدهمین 
سفر استانی ریاســت جمهوری به اصفهان، هوشنگ 
شیشــه بران رئیس اتحادیه طــلا و جواهر اصفهان و 
عضو کمیسیون تخصصی طلا و جواهر پیشنهادات 
مهمی را برای رشد صنعت طلا و جواهر در جلسه ای 
که با حضور هیأت دولت برگزار شد، عنوان کرد.  طرح 
ملی راه اندازی دانشگاه و پژوهشکده تخصصی جهت تربیت صنعتگران طلا و 
جواهر"،"تشکیل اتاق فکر توسعه صنعت طلا در اصفهان" و "ساخت شهرک طلا 
در اصفهان"، از جمله این پیشنهادها بود. به نوشته این سایت، رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر اصفهان با تبیین پیشنهادات خود گفت: شهرک طلا تنها جولانگاهی است 
که یک سازنده، صنعتگر و صادرکننده می تواند از این سکو پرش داشته باشد و 
ایجاد این شهرک مستلزم همکاری بین نهادهایی چون محیط زیست، شهرداری 

و استانداری است که زمینه رشد و ایجاد شهرک را    ایجاد کند.

شهرک هزینه  تولید طلا را کاهش می دهدیکی از هفت پیشنهاد طلاییافزایش صادرات طلا با شهرک طلاسال آینده یعنی همین امسال!

بلاتکلیفی/  مرحمت فرموده ما را مس کنید

Guilds

وجــود 1800 کارگاه طلاســازی در بافــت مرکــزی اصفهــان بــه خصــوص در خانه هــای قدیمــی خیابان هــای 
عبدالــرزاق، چهاربــاغ و اطــراف میــدان نقــش جهــان، موجــب ورود مــواد اســیدی و ســیانور و... بــه شــبکه 
فاصــلاب شــهری شــده و نگرانــی هایــی را بــرای ســاکنان مجــاور ایــن کارگاه هــا ایجــاد کــرده اســت. بــا 
ایــن وجــود ایــن مســایل، ســال هاســت کــه بحــث انتقــال کارگاه هــای طلاســازی واقــع در بافــت شــهر به 

مکانــی خــارج از شــهر بــا عنــوان شــهرک طــلا مطــرح شــده اســت.

 ها
ده

برا

ایران را می توان حداقل ششــمین بازار بزرگ مصرف مصنوعات طلا و جواهر 
در جهان نام برد. وجود چنین بازار بزرگی زمینه ساز ایجاد صنعت طلاسازی به 
شکل گسترده در ایران شده اســت. در این میان اصفهان شهر هنر ایران است و 
هنر با زندگی مردم این شهر آمیخته شده است. صنعت ساخت زیورآلات طلا و 
یا به عبارت دیگر زرگری فعالیتی است که از جایگاه و سابقه خاصی در اصفهان 
برخوردار بوده و  خانواده های زیادی مستقیم و یا غیرمستقیم از آن امرار معاش 
می کنند. بیش از 50 درصد تولید زیورآلات طلای ایران در اصفهان صورت می 
گیرد. این صنعت با تولید روزانه حدود 600 کیلوگرم محصول در سال حدود 180 
تن تولید دارد. برآوردها نشان می دهد بیش از 2300 واحد طلاسازی در سطح 
شهر اصفهان فعالیت دارند و اشتغالی در حدود 13000 نفر را به صورت مستقیم 
و تنها در بخش تولید ایجاد کرده اند. ســهم 95 درصدی اصفهــان از صادرات 

مصنوعات طلا و جواهر حاکی از تجربه بالای این شهر می باشد.

دکتر ساسان و مزیت های رقابتی

زرگری در اصفهان
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رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین، معتقد اســت که 
بیشترین مذاکرات هیات های چینی با اصفهانی ها 
بوده که نشان از علاقمندی تجار اصفهان به تجارت 

با کشور چین دارد.
اسدالله عسگراولادی با اشاره به فرصت های اصفهان 
برای جذب سرمایه گذاران چینی، گفت: اصفهان به 
عنوان یکی از شهرهای صنعتی کشور پتانســیل زیادی برای سرمایه گذاری 
چینی ها دارد و حتی طــی چند ماه اخیر دو هیات چینــی و اصفهانی برای 
سرمایه گذاری مذاکراتی با یکدیگر داشتند اما تا زمانی که تحریم ها برداشته 

نشود و به دلیل سنگ اندازی غربی ها، نتایج این مذاکرات را علنی نمی کنیم.
وی شرایط تجاری ایران و چین را در دوران پســاتحریم، مثبت ارزیابی کرد 
و ادامه داد: به طور قطع شــرایط بهتر از این خواهد شــد و کشور ایران روابط 
اقتصادی خود را با اروپا و آمریکا از ســر گرفته و حتی شاهد فاینانس هایی از 

کشورهای اروپایی خواهیم بود.

شهردار اصفهان گفت: اصفهان خسته از تنش، التهاب و سیاسی کاری ها است بنابراین 
اگر می خواهیم اصفهان آباد شــود، به همدلی نیاز داریم.جمالی نژاد خاطرنشان کرد: 
باید پیشینه تاریخی خود را بشناسیم چرا که جامعه بدون شناسنامه نمی تواند در بحث 
تمدن سازی موفق باشد. وی درباره توجه به موضوع دیپلماسی شهری در اصفهان گفت: 
هدف گذاری ما به دیپلماسی داخلی و خارجی از اهمیت بسیاری برخوردار است و شهر 

اصفهان باید به دور از تنش ها و التهابات، به دنبال رفع مشکلات خود باشد.

در آخرین نشست مشترک شورای جهانی صنایع دستی و با رأی اکثریت قاطع روسای 
مناطق آمریکای شمالی، آمریکای جنوبی، اروپا، آفریقا و آسیا-اقیانوسیه   شهر  اصفهان به 
عنوان شهر صنایع دستی و شهر تبریز به عنوان شهر فرش به ثبت جهانی رسیدند. شایان 
ذکر است در سال 2015 میلادی در سطح دنیا تنها 6 شهر کاندیدای ثبت جهانی بودند که 
اصفهان و تبریز به واسطه داشتن ویژگی ها و شرایط خاصی که در زمینه صنایع دستی و 

بافت فرش داشتند، برای نخستین بار به طور همزمان به ثبت جهانی رسیدند.

 نوســان: بهمن نامور مطلق در هفتمین نشست 
از سلســله نشست های اســطوره شــهر پیرامون 
پیرامتن هــا، اظهار کرد: وقتــی از اصفهان، نامی به 
میان می آید مجموعه ای از تصاویر در ذهن متبادر 
می شود، اما آیا این تصاویر پیرامتنی را برای اصفهان 
ایجاد کرده ایم؟ وی تصریح کرد: پیرامتن شــهرها 
می تواند نمایشــگاهی و فیزیکی یا مجازی باشــد، به عنوان نمونه شرکت 
در یک نمایشــگاه از زیبایی های شــهر اصفهان در ســئول کره می تواند 
پیرامتن شــهر اصفهان قلمداد گردد و اگر از این پیرامتن درست استفاده 
 شود، می تواند حتی تعداد بسیاری انسان را برای آمدن به این شهر ترغیب

 کند.
نویسنده کتاب درآمدی بر اسطوره شناسی با اشاره به اینکه یکی از راه های 
تقویت پیرامتن داشــتن یک مکان ثابت برای معرفی است، افزود: به همین 
دلیل تمام کشورهای دنیا در شانزلیزه فرانسه دفتر دارند و برای خرید یک 
دفتر در این خیابان هزینه می کنند، اما جالب اســت که دفتر ایران در این 
خیابان را می بندیــم! درحالی که قطر و ترکیه در ایــن خیابان دفتر افتتاح 
می کنند، چراکه همه می دانند از این خیابان می توان 100 برابر هزینه ای که 

کرده اند درآمد به کشور وارد کنند.

 نوسان: تدوین گر ســند موضوعــی گردشگری 
کلانشــهر اصفهان ، با اشــاره به آمارهای جهانی 
و وضعیت کشــور در بخش گردشــگری، گفت: ما 
در شــاخص تعداد اتاق به ازای هــر 100 هزار نفر 
جمعیت کــه یکی از شــاخص های رقابت پذیری 
اســت در میان 141 کشور دنیا در ســال 2015 
رتبه 129 را به دســت آورده ایم که نشــان می دهد مشکل جدی در این 
زمینه داریم. محمد زاهدی تأکید کرد: متأسفانه در ایران ما فاقد یک برنامه 
توسعه گردشگری هستیم و هیچ برنامه ای هم در این زمینه مصوب نشده 
است. حرکت های موفق در توسعه گردشــگری برنامه ریزی شده اند و نه 
ضربتی و عجولانه؛ ما باید بدانیم اولا از کجا گردشــگر می خواهیم داشته 
باشــیم ثانیا آنها به چه اقامت گاه هایــی علاقه دارند و ســپس به دنبال 
کارهایی از جمله ورود خانه های قدیمی و... به جمــع مراکز اقامتی خود 

باشیم.
مجری تدوین موضوعی ســند گردشــگری کلانشــهر اصفهان ادامه داد: 
وقتی صحبت از ورود گردشگر با تور به اصفهان می شود شما باید اقامتگاه 
مناسب داشته باشــید که متأســفانه در اصفهان با محدودیت هتل 4 و 5 

ستاره مواجه هستیم.
زاهدی تأکید کــرد: مهمترین نکته در بخش گردشــگری، پس از تحریم 
این است که شــتابزده تصمیم نگیریم آرام و حساب شده گام برداریم تا در 
رقابت شکست نخوریم. ما باید با واقعیت ها کنار بیاییم، باید بدانیم که در 
کشــوری زندگی می کنیم که تراز گردشگر منفی داریم یعنی تعدادی که 
وارد کشور می شــوند و مبلغی که خرج می کنند نسبت به تعدادی که از 
 کشور برای تفریح خارج می شــوند و پولی که خرج می کنند بسیار کمتر

  اســت. وی به ســرمایه گذاری در بخش گردشــگری بازگشــت و گفت: 
سرمایه گذاری نیازمند پیش فرض هایی که کنفرانس تجارت و توسعه ملل 
متحد یک تحقیقی انجام داده است و در آن از هتل بین المللی پرسیده شما 
چه انتظاری برای سرمایه گذاری دارید در حالی که در ذهن همه معافیت 
مالیاتی و تسهیلات ارزان تداعی می شــود، اما جواب ها چیز دیگری بود 
آنها پاســخ داده بودند رقابت منصفانه مهمترین انتظار سرمایه گذاران در 

بخش هتل سازی است.
مجری تدوین موضوعی سند گردشگری کلانشــهر اصفهان با بیان اینکه 
بزرگترین منبع ارزی کشور در حال حاضر صنعت نفت و صنایع وابسته به 
آن است، ادامه داد: جالب اینجا اســت که هرگاه صنعت نفت به هر دلیلی 
دچار افت یا وقفه ای می شــود این صنعت گردشگری است که در کشور 

ایران عزیز شده و خواهان پیدا می کند.
زاهدی تصریح کرد: رفته رفته گرایش به ســمت گردشــگری بسیار بیشتر 
می شود مخصوصا در کلانشهرهای بزرگی مثل اصفهان که محدودیت هایی 
همچون آلایندگی، منابع آب وجود دارد و داشــته های میراث فرهنگی و 
تاریخی نیز کم نیســتند، محور قرار دادن صنعت گردشگری برای توسعه 

استان مدنظر قرار می گیرد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین :

نویسنده کتاب درآمدی بر اسطوره شناسی:

تدوین گر سند موضوعی گردشگری کلانشهر اصفهان :

اصفهانی ها بهترین میزبان چینی ها 
هستند

باید به پیرامتن ها توجه کنیم

 رقابت منصفانه، مهمترین انتظار 
سرمایه گذاران هتل سازی

اصفهان شهر جهانی صنایع دستیاصفهان از سیاسی کاری خسته است

خبر

رویداد

به نظر می رسد مناطق جنوب زاینده رود از لحاظ 
شاخص های خلاقیت شهری از وضعیت بهتری 
برخوردار هستند و با مدیریت یکپارچه شهری 

می توان آن را به سمت شهری خلاق سوق داد

پروژه آکواریوم بزرگ اصفهان
 نوسان: پروژه آکواریوم بزرگ اصفهان با مشارکت شــهرداری اصفهان و همراهی 

شرکت اوشن آکواریوم ترکیه در بهمن ماه سال جاری به بهره برداری می رسد.
رضــا امیرپور مدیــر دفتر ایــران شــرکت اوشــن اکواریوم با 

بیــان مطلب افــزود: این پــروژه  بــا مشــارکت 50 درصد 
ســهم آورده شــهرداری اصفهان و 50 درصد نیز ســهم 
 آورده شــرکت اوشــن ترکیه برنامه ریزی و احداث شــده 

است.  
شایان ذکر است پروژه آکواریوم بزرگ اصفهان 

با حدود 3500 متر مربع زیر بنا در مســاحت 
هشــت هزار متر مربعی قــرار دارد و در این 

مجموعه آکواریوم؛ انــواع آکواریوم های 
آب شور، شــیرین و گونه های مختلف 
آبزیان، از پنج  قــاره جهان ارائه خواهد 

شد.

تشابه آلمان و اصفهان در صنعت و اقتصاد
 نوسان:  نیلز اشــمید وزیر دارایی و اقتصاد ایالت بادن ورتمبرگ آلمان، در نشست 
بررســی فرصت های تجاری و ســرمایه گذاری اصفهان و ایالت بادن ورتمبرگ در 
اتاق اصفهان تصریــح کرد: مشــترکات فراوانی داریم 
چون ما نیــز همانند اصفهــان اســتانی صنعتی و 
اقتصادی همــراه با نیــروی تحصیلکرده هســتیم 
و آلمــان و ایــران می تواننــد رابطــه اقتصــادی 
 و تجــاری طولانی مــدت خــود را دوبــاره بهبود 

بخشند.
وی تصریح کرد: در هیئت ما شــرکت های 
متوســط و کوچک خانوادگی نیز حضور 
دارند که با تمام ثــروت خانواده خود پا 
به ایران گذاشــته اند و برای تضمین 
سرمایه خود نیازمند قوانین حامی 

سرمایه گذار خارجی هستند.

مدیرعامل شرکت 
پرستیژلند:

 اصفهان تشنه 
سرمایه گذاری است

تنها قنات دوطبقه دنیا 
در اصفهان 

تاه
 کو

بار
اخ

 نوسان:در حال حاضر هیچ شهری 
بهتر از اصفهان برای ســرمایه گذاری 
نیست چرا که شهرهای دیگر کشور، از 

هتل و مراکز تفریحی اشباع شده اند.
مســعود صرامی مدیرعامل شرکت 
پرستیژلند و ســرمایه گذار شهرک 
ســلامت اصفهان با بیان این مطلب 
افزود: به دلیل اینکه طی سالیان اخیر 
اصفهــان در حوزه خدمــات چندان 
رشدی نداشته است ظرفیت بالقوه ای 
در این شــهر برای رشــد این بخش 
وجود دارد و به زودی شاهد موجی از 
سرمایه گذاری ها در این شهر خواهیم 

بود.
وی اصفهان را  تشــنه سرمایه گذاری 
دانست و ادامه داد: باید بگویم شرایط 
هیچ اســتانی برای ســرمایه گذاری 
بهتر و البتــه ســخت تر از اصفهان 
نیست. البته در شرایط کنونی حدود 
60 درصد مشــکلات موجود بر ســر 
راه ســرمایه گذاران در کلان شهر، با 
اجرای پروژه هــای بزرگی همچون 
سیتی سنتر و شهرک سلامت از میان 
برداشته شده است و باتوجه به شرایط 
فعلی کشور و بسترهای رو به رشد این 
استان در حوزه گردشــگری اتفاقات 
خوشایندی پیش روی این شهر است.

شایان ذکر اســت شرکت پرستیژلند 
یک شــرکت چند ملیتــی اماراتی، 
سوئیسی و ایرانی است که فعالیتهای 
خود در ایران را از ســال 1385 آغاز 
کرده اســت. ســرمایه گذاری های 
شــرکت پرســتیژلند در ایران تحت 
تضمین قانــون تشــویق و حمایت 
سرمایه گذاری خارجی ایران است و با 
مجوز وزیر اقتصاد و دارائی و نیز تأیید 

هیات وزیران انجام گردیده است.

 نوســان: معاون میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشگری اصفهان 
گفت: با تهیه پرونده و ارســال مدارک 
مختلف مورد نیاز به یونســکو، قنات 
دوطبقه "مون" اردستان به ثبت جهانی 
می رســد. ناصر طاهری با اشاره به آثار 
مد نظر مسئولان اســتان برای ثبت 
جهانی یونسکو اظهار داشت: کارشناس 
یونســکو از آثار تاریخی شهرســتان 
اردستان و دیگر شهرستان های استان 
برای ثبت جهانی بازدید کرد. وی افزود: 
در این بازدید قنــات وزوان و میمه به 
همراه قنات دوطبقه اردســتان مورد 
بازدید قرار گرفت. در اردســتان قنات 
2 طبقه "مون" که یک قنات شاخص 
و معروف به شــمار مــی رود و قنات 
مزدآباد در منطقــه میمه مورد بازدید 

قرار گرفتند. 
طاهری خاطرنشــان کــرد: یکی از 
ویژگی های این قنات ها، دارابودن آب 
فراوان در آن ها و همچنین وجود بند 
در آن هاســت. همچنین این قنات ها 
دارای ســد زیرزمینــی چندطبقــه 
هســتند و برای آبیاری آب پشت این 
سدها جمع می شود. وی گفت: قنات 
اردستان، یک قنات شاخص 2 طبقه به 
شمار می رود و در واقع 2 قنات بر روی 
هم قرار دارند که این ویژگی ها ســبب 
منحصر به فرد بودن آن های برای ثبت 

جهانی شده است.
گفتنی است قنات دوطبقه اردستان 
که در محله »مون« اردستان قرار دارد، 
عنوان شــاخص ترین قنات دوطبقه 
جهان، شــامل دو طبقه اســت که هر 
طبقه آن جریان آبی جداگانه و مستقل 

دارد.

شهر خلاق؛ شــهری که با خلاقیت خود با 
بحران ها دســت و پنجه نرم کند و همین 
امر دلیلی بر اهمیت بیش از حد شهر خلاق 
به عنوان عاملی اساسی برای تجدید حیات 
اقتصادی شهری می شود. از لحاظ تاریخی 
خلاقیت همیشه عامل حیاتی شهرهای بوده 
است و شهرها همیشه به عنوان یک مرکز 
نیازمند نوآوری بوده اند. جایی که نژادها و 
فرهنگ های مختلف در هم می آمیزند و 
این تعاملات ایده های جدید و مصنوعات 
و مؤسسات را می سازند و اجازه می دهند 
مردم عقاید، نیازهــا، رویاهــا، طرح ها و 
تعارضــات خاطــرات و نگرانی های خود 
را بروز دهند. حســین حاتمی نژاد، استاد 
دانشگاه تهران با اشــاره به اینکه صنعتی 
شدن شهرها عاملی برای خوشبختی انسانها 
نیست، بیان کرد: با بازنگریهایی که در سطح 
جهان نسبت به ســرعت مدرنیزاسیون و 
تأثیر آن بــر روابط اقتصــادی و اجتماعی 
و فرهنگی انجام شــده این نتیجه حاصل 
شده که شهرهای جهان به جای پیشرفت 
و آرامش تبدیل بــه فضاهای کابوس مانند 
شده اند. وی با بیان این مطلب توسعه پایدار 
را آشتی انســان با طبیعت دانست و افزود: 
ســه محور حفظ محیط زیســت، داشتن 
اقتصادی پویا و در نهایــت برقراری عدالت 
اجتماعی از مهمترین ارکانی است که باید 
در این امــر آن را رعایت کرد. حاتمی نژاد با 
بیان ارکان های اصلی شــهر خلاق یادآور 
شــد: مردم یکی از ارکانهای اصلی شــهر 
خلاق هستند، بنگاه های اقتصادی، فضا، 
پیوندها و ارتباطات در توســعه الکترونیک 
از دیگر رکن های یک شهر خلاق به شمار 

می روند.
وی خاطر نشان کرد: اقتصاد جهان اکنون 
یکپارچه نیســت یعنی پس از فروپاشــی 

شوروی چهار اقتصاد مهم در جهان شکل 
گرفت اقتصاد کاپیتالیسمی به سرکردگی 
امریکا، اقتصاد سوسیالیستی به سرکردگی 
شــوروی، اقتصاد تعاونی به ســرکردگی 

کشورهای اسکاندیناوی  و...
این استاد دانشــگاه یکی از شاخص های 
 شــهر خلاق را ثروت عنــوان و تأکید کرد: 
برنامه ریزی برای شهر خلاق هزینه نیست 
بلکه ســرمایه گذاری اســت برای اینکه 
نسل های بعدی به خوبی می توانند از این 
سرمایه استفاده کنند و بدون تعامل با جهان 
نمی توان شهر خلاق داشت و کشور ایران به 
دلیل شرایط امنی که در جنوب غرب آسیا 
دارد می تواند بهترین شرایط را برای جذب 
توریست داشــته باشــد و این تعامل را به 
وجود آورد. سازمان همکاری های اسلامی 
)OIC( با بهره گیری از شاخص های تعریف  
شده در یونســکو ، از 56 کشــور عضو این 
سازمان خواسته است برای سال های 2016 
و 2017 دو شهر خلاق خود را معرفی کنند.  
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری ایران 
بر اســاس مطالعات و پرونده های تشکیل 
یافته خود قرار است برای سال 2016 شهر 
تبریز و برای سال 2017 شهر یزد را معرفی 
کند و به حتم اصفهان به عنوان یک شــهر 
پویا، زنده و مردم محور در کشور که دارای 
تنوع فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، تاریخی 
و علمی اســت می تواند در این لیست قرار 
گیرد و به عنوان یکی از شهرهای خلاق در 

دنیا به حساب آید. 
 بــر همیــن اســاس ارزیابــی، تحلیل و 
ســطح بندی بر اســاس شــاخص های 
خلاقیت شــهری بر مناطق 15 گانه شهر 
اصفهان انجام شده که نتایج جالب توجهی 

به دست آمده است.
رضا مختاری ملک آبادی با اشــاره به روش 

تحقیق توصیفی، تحلیلی و میدانی که در این 
پژوهش انجام داده است، اظهار داشت: دوازده 
فاکتور هنر و فرهنگ، منظر شهری، فضاهای 
جمعی، مراکــز علمی و مؤسســات عالی، 
مقیاس، تنوع، سرزندگی و پویایی فضاهای 
شهری، کارآیی و اثربخشی، مشارکت، هویت 
شهری و تکنولوژی ارتباطی دراین تحقیق 
مــورد ارزیابی قرار گرفته اســت.  وی ادامه 
داد: مناطق 15گانه شــهر اصفهان از لحاظ 
برخورداری از شــاخص های شهر خلاق 
یکسان نیســتند به طوری که منطقه یک 
با میانگین 0.54 بالاترین رتبــه را  از لحاظ 
شاخص های شهر خلاق به خود اختصاص 

داده است. 
استاد دانشگاه پیام نور افزود: منطقه 5 و 3 به 
ترتیب  رتبه های دوم و ســوم را از آن خود 
کرده اند و منطقه 6 رتبــه چهارم، منطقه 
4 رتبه پنجم، منطقه 2 رتبه ششم، منطقه 
15رتبه هفتم را با میانگین، منطقه 11 رتبه 
هشتم، منطقه 9 رتبه نهم، منطقه 12 رتبه 
دهم ، منطقه 7 رتبه 11، منطقه 10رتبه 12 
با میانگین، منطقه 8 رتبه سیزدهم، منطقه 
14 رتبه چهاردهم  و در آخر منطقه 13 رتبه 
آخر را به دست آورده است.  وی تأکید کرد: 
مناطق 15 گانه از لحاظ میزان برخورداری از 
شاخص های خلاقیت به سه سطح تقسیم 
شــدند که مناطق 5،1،3و 6 در سطح اول 
یعنی سطح برخوردار قرار گرفت و مناطق 
4 و 2 در ســطح نیمه برخــوردار و مناطق 
7،8،9،10،11،12،13، 14،15 در ســطح 
محروم از شــاخص های شــهر خلاق قرار 
گرفته اند. مختاری با اعــلام این آمار و ارقام 
خاطر نشــان کرد: به نظر می رسد مناطق 
جنوب زاینده رود از لحاظ شــاخص های 
خلاقیــت شــهری از وضعیــت بهتری 
برخوردار هســتند و بــا مدیریت یکپارچه 

شــهری می توان آن را به ســمت شهری 
خلاق سوق داد.  این ارزیابی تمامی جوانب 
و شاخصه های داشــتن یکی شهر خلاق 
را مــورد واکاوی قرار داده اســت و به خوبی 
مناطقی از شــهر که خود به دلیل داشتن 
موقعیت جغرافیایی و برخورداری از امکانات 
تنها با کمی وقت و مدیریت به شاخصه های 
شهر خلاق دست پیدا  می کند را از مناطق 
محرومی که نیازمند سرمایه گذاری بیشتر 
هستند قابل تفکیک کرده است. اما تمامی 
خلاقیت هایی که در یک شــهر برای رشد 
و اعتلای فرهنگی، اجتماعی، گردشگری، 
هنری و بسیاری از موارد دیگر به کار می رود 
هیچکدام به اندازه اقتصــاد از اهمیت ویژه 
برخوردار نیست، چرا که  محیط های قابل 

اعتماد شــهری با آزادی هــای تفریحی و 
فرهنگی مدیریت می شوند تا افراد خلاق را 
جذب و حفظ کنند. این نیروی کار در عوض، 
ثروت را در اقتصاد دانش بنیان گســترش 
می دهد. شــهرها برای تولید ثــروت، باید 
محیط های شهری قوی از نظر فرهنگی از 
طریق برنامه های بهتر که بین مکان، اقتصاد 
و فرهنگ یکپارچگی، ایجاد نماید. این را باید 
بدانیم که در داشتن یک اقتصاد قوی در یک 
شهر خلاق باید اقتصاد آن شهر را با فرهنگ 
و منابع فرهنگی گره زد و اصطلاحاتی چون 
صنعت هنر، صنایع فرهنگی و صنایع خلاق 
که خمیرمایــه آن فرهنگ و هنر اســت را 
 واژگان رایــج در اقتصاد این شــهرها کرد.

گفت و گو

تجدید حیات اقتصاد شهر

عبور از بحران در شهر خلاق
زمانــی کــه وضعیــت اقتصــادی بیشــتر شــهرهای دنیــا دچــار یــک بحــران ســاختاری و رکــود شــده و تأثیــر ایــن بحــران نــه تنهــا بــر بخش هــای 
تولیــدی بلکــه بــر تمــام پیکــره خدمــات تولیــدی وارد گردیــده؛ دیگــر حرکــت بــه ســوی بخــش وســیع تــری از خدمــات بــه عنــوان یــک راه حل 
کمــک چندانــی بــه رفــع ایــن معضــلات نمــی کنــد و نمــی تــوان آن را تنهــا راه حــل مشــکلات شــهری دانســت و همیــن جــا اســت کــه بایــد بــه 

فکــر چــاره افتــاد و بســیاری از شــهرها، مناطــق و ملــل می تواننــد بیــش از یــک راه حــل مبتکرانــه ایجــاد کننــد. 
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سابقه تحریم علیه ایران به پس از زمان ملی شدن نفت 
بر می گردد. اما تحریم پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران و تصرف ســفارت آمریکا، در قالب سیاســی و 
اقتصادی توسعه یافت و با تحریم بانک مرکزی و نفت 
ایران در ســالهای 1390 و 1391 به اوج خود رسید. 
قرائت متن "برجام" در 23 تیر 1394 در وین اتریش نوید بخش دورانی بدون تحریم 
خارجی برای ایران و ایرانی است که بعضاً به دوران پسا تحریم از آن یاد می کنند،طی 
این یادداشت در نظر دارم که بگویم مشکلات کشور ایران صرفاً با حذف تحریمهای 

خارجی حل نمی گردند!! بنابراین یادداشت را با ذکر یک سؤال آغاز می نمایم. 
آیا مشکلات ایران با رفع تحریمها حل می گردد؟ به عبارتی آیا مشکلات کشور 

ایران صرفاً بدلیل تحریمهای خارجی است؟
در پاسخ باید عرض کنم که  خیر!   چرا که کشور ایران دارای مشکلات داخلی و 

فراوانی است که ریشه تاریخی دارد.
تحریمهای خارجی  عملاً کشــور و مــردم آن را وارد یک جنگ اقتصادی تمام 
عیار نمود که شــاخص های آن در قالب تورم بیش از 40%، رکود، افزایش نرخ 
ارز)کاهش ارزش پول ملی( و مواردی از این دست نمایان گردید،اما آیا تنها دلیل 

رخداد چنین مواردی فقط ناشی از تحریمهای خارجی بوده است؟
فراموش ننماییم که به اوج رسیدن تحریمهای خارجی در فاز اقتصادی در حالی 

بود که از سال 2003، مذاکرات موسوم به 1+5 آغاز شده بود!
در یک جمله می توان مشکلات داخلی کشور را در یک جمله خلاصه نمود "عدم 

شفافیت در نتیجه نبود اعتماد و در نتیجه فقدان وحدت در کثرت".
 برای یافتن ریشه های تاریخی مشکلات داخلی کشور که از آن به تحریمهای 
داخلی یاد خواهم نمود پیشنهاد می نمایم به کتاب " جامعه شناسی نخبه کشی" 
نوشته علی رضا قلی که تا کنون بیش از 37 بار تجدید چاپ گردیده است،کتاب 

"سرطان اجتماعی فساد"  نوشته دکتر فرامرز رفیع پور مراجعه نمایید.
همچنین پیشنهاد می گردد مقایسه ایران پس از جنگ و ژاپن پس از جنگ را از 
طریق مطالعه کتاب "ظهور ژاپن مدرن"  نوشته ویلیام جی بیزلی انجام دهید  و در 
نهایت برای یافتن پاسخ سؤال "چرا برخی کشورها ثروتمند و برخی دیگر فقیرند؟ " 
کتاب "چرا ملتها شکست می خورند"  نوشته دارون عجم اوغلو را مطالعه بفرمایید.
اما تحریمهای داخلی مصادیق زیادی دارند که به برخی از آنها اشاره خواهم نمود:

1- وجود تفکر تقابل صادرات در برابر واردات و بلعکس
2- وجود مخالفان وموافقان تغییر نرخ ارز)معضل چند نرخی بودن نرخ ارز در ایران(

3- اقتصاد دولتی کشور
4- نحوه اجرای خصوصی سازی در ایران

5- سهم ناچیز بخش خصوصی واقعی در اقتصاد ایران
6- فقدان اعتماد عمومی

7- بالا بودن شاخص فلاکت در ایران
8- مقایسه بهره بانکی در ایران با سایر کشورها  و قوانین بانکی

9- شاخص مالیاتی ایران در منطقه
10- سرانه پایین مطالعه در ایران 

11- قوانین مزاحم)از جمله قوانین کار-قوانین گمرکی-قوانین مالیاتی و....(
و موارد بسیار دیگر.

تحریم داخلی آنست که در شعار ایرانی، ایرانی بخر موفق نمی شویم؟ 
تحریم داخلی آنست که منظور از حمایت از ساخت داخل یعنی افزایش ارتفاع 
دیوارهای تعرفه های گمرکی و نرخ ارز ! )افزایش نرخ تعرفه همســو با الزامات 

عضویت در WTO نمی باشد(.
قوانین بســیاری برای حمایــت از تولید تهیه و ابلاغ شــده اســت. اما توفیق 
حاصل نمی شــود؟ مگر آنکه انحصار ایجاد گردد)فراموش نگردد که انحصار یا 
MONOPLOY در اروپا و آمریکا از اوایل قرن نوزدهم میلادی تقبیح و تفکر 
بازار آزاد جایگزین آن گردیده است،در این باره بدنیست علل ایجاد اتحادیه اروپا را 
مطالعه نمایید( .   در هر حال در پساتحریم در صورتی موفق خواهیم بود که متفاوت 
شویم و از درون اصلاحات را شروع نماییم و بیابیم پاسخ پرسشهایی که موجبات 

ایجاد و اصلاح زیرساختهای کشور  را  به همراه داشته باشند.
آیا تا بحال فکر نموده اید که چرا در جوایز نوبل ایران سهمی ندارد؟حتی در نوبل 

ادبیات که ما شاعران بنامی داشته و داریم هم ایران سهمی نداشته است؟! 
باید اصلاحات و تغییرات از درون کشور آغاز گردد،رفع تحریمهای خارجی زمانی 
ارزش افزوده برای کشور بهمراه خواهد داشت که برای بازارهای جهانی متاع قابل 

ارائه ای به غیر از منابع طبیعی)خاک-نفت-گاز و...(   داشته باشیم.
با مطالعه بیشتر و عملگرایی مضاعف زمینه های رشد و اعتلای کشور در صورت 

وجود محور اتحاد،محقق خواهند گردید.

توسعه اقتصادی،  خواسته  مشترک
رئیس اتاق بازرگانی، صنعت، معدن و کشاورزی اصفهان با   اشاره  به سفر هیات های 
تجاری و اقتصادی خارجی به اســتان اظهار کرد: اصفهان همواره در زمینه های 
مختلفی همچون صنایع فولادی، صنایع سیمان، گردشگری، معادن و کشاورزی 
جز استان های پیشتاز کشور محسوب می شده و جذب سرمایه گذاری در بخش هایی 
همچون گردشگری می تواند به خوبی به اقتصاد استان کمک کند.  سهل آبادی 
اضافه کرد: با وجود اقدامات حمایتی دولت همچنان بسیاری از صنایع استان در 
رکود به سر می برند و صنعتگران با مشکلات فراوانی روبرو هستند، ولی با حصول 
توافق اخیر شاهد آن هستیم که دنیا راغب به برقراری ارتباط با ما است.  رئیس اتاق 
بازرگانی اصفهان تأکید کرد: بخش خصوصی و دولتی اســتان اصفهان خواستار 
رونق سرمایه گذاری داخلی و خارجی برای توسعه اقتصادی است و در این ارتباط با 
تشکیل کمیته ویژه به دنبال معرفی فرصت های سرمایه گذاری خارجی هستیم..

مشاور عالی اتاق اصفهان گفت: در حال حاضر سرانه ملی کشور ترکیه برای هر نفر 10 هزار 
دلار است. علی نادری با اشاره به اینکه حدود 30 سال پیش درآمد سرانه ملی ترکیه بسیار 
پایین بود، بیان داشت: ترکیه تنها آنتالیا و استانبول نیست، وی افزود: باید از تجارب دانشگاه 
ها و مراکز علمی و صنعتی ترکیه نیز استفاده کنیم.مشاور عالی اتاق بازرگانی اصفهان با 
تاکید بر اینکه تا با دنیا مراوده نکنیم و پرچم صلح را بالا نبریم، کســی با ما این گونه کار 

نمی کند، تصریح کرد: هم اکنون با رویکرد دولت یازدهم، نگاه به دنیا تغییر کرده است.

در تازه تریــن گزارش بانک جهانی، رشــد اقتصادی ایران بعد از برداشــته شــدن 
تحریم ها در ســال 2016 پنج درصد ارزیابی شده اســت. بر اساس همین گزارش، 
ســرمایه گذاری خارجی دو برابر شــده و قیمــت جهانی نفت نیــز در پی تحولات 
بازاربه شــدت کاهش می یابد. بانک جهانی پیش بینی کرده اســت که بعد از رفع 
تحریم ها،بیشترین مبادلات تجاری ایران با هند، چین، ترکیه، عربستان و انگلستان 

خواهد بود و حجم وارزش صادرات غیرنفتی افزایش قابل توجه می یابد.

آیا مشکلات ایران با رفع تحریمها حل می گردد

ایران پساتحریم

پیش بینی بانک جهانی از رشد اقتصادی ایراننگاه به دنیا تغییر کرده است
دیدگاه

 نوسان: اینکه بازار سرمایه در این دو 
سه سال اخیر به یکباره افت پیدا کرد 
چه دلیلی داشته و آیا انجام توافقات 
هسته ای می تواند جان دوباره ای به بازار 

سرمایه کشور  دهد؟
بازار ســرمایه طــی یکی دو ســال اخیر با 
چالشهای بسیاری مواجه بوده و در دو مسیر 
کاملاً متفاوت گام برداشته است. از بازدهی 
107 درصدی در ســال 92 که یک حباب 
کاذب بود تا زیــان 21 درصدی در ســال 

گذشته که این هم منطقی به نظر نمی رسد.
در واقع با وجود اعــلام حمایتهای دولت و 
دســت اندکاران و عزم فعالان بازار، شرایط 
نامطلوب و نابسامان بازار سرمایه از دی ماه92 
تاکنون ادامه داشته و روز به روز شرایط بازار 
بدتر گردیده به گونه ای که کارشناسان تنها 
راه علاج و بهبود این بیمار را در گشایشهای 
کلان اقتصادی، سیاسی دانسته که درصورت 
حصول توافق جامع هسته ای رقم خواهد 
خورد.  از این رو بازار از مدتها پیش، با اشتیاق 
خود را آماده این توافق نمــود تا پس از آن با 
یک جهش عظیم ســرمایه گذاران خود را 
پس از مدتها شادمان نماید و این اشتیاق در 
یک هفته پایانی قبل از توافــق به اوج خود 
رسید به نوعی که 5 درصد بازدهی را  نصیب 
ســهامداران خود کرد. امــا برخلاف همه 
پیش بینی ها، فعالان بازار و سرمایه گذاران 
نسبت به این توافق رفتار سردی نشان دادند 
و شــاخص کل بورس تنها یک روز پس از 
توافق با شیب تندتری مســیر نزولی خود 
را ادامه داد و تاکنون بیــش از 2700 واحد 

ریزش داشته است. 
 نوســان: اما به راســتی چرا بازار 
ســرمایه چنین واکنش متفاوتی به 
توافــق و لغو تحریم ها نشــان داد و 
همچنان روی خوش به ســهامداران 

خود نشان نداده است؟
از اصلی ترین دلایل این واکنش های منفی 
 می توان به نوســانات و دیــد کوتاه مدت 
معامله گران اشــاره کرد چرا کــه یکی از 
رفتارهایی که در طول ســالهای تحریم به 
تدریج در بازار سرمایه ایران حاکم شد، روحیه 
سفته بازی و نوسانگیری در بین سهامداران 
اســت. آمارها و متغیرهای کلیدی نشــان 
می دهد که بورس تهران ظرف20 روز قبل 
از توافق حدود 10 درصد رشد داشته است. 
بنابراین تعداد کثیری از سهامداران که با دید 
کوتاه  مدت در بــازار در حال فعالیت بودند، 
به همان میزان سود در کوتاه مدت قناعت 

کرده و با عرضه سهام خود، نقش محوری را 
در عرضه های بازار پــس از توافقات برعهده 
داشتند. مقایسه بازده بیش از 20 درصدی 
در بیشــتر نمادهای بازار در یک دوره کوتاه  
مدت در مقایســه با بازدهی منفی شاخص 
در یکسال و نیم اخیر، انگیزه سرمایه گذاران 
حقیقی ســفته باز برای عرضه سهام و نقد 
کردن را بالا برده است. از دیگر دلایل این افت 
غیر قابل پیش بینی همزمانی توافق هسته ای 
با فصل برگزاری مجامع شرکت های بورسی 
بود. رونــد نزولی بازار ســرمایه در روزهای 
گذشته باعث شده تا سهامداران برای شرکت 
در مجامع انگیزه ای نداشــته و بسیاری از 
سهامداران ترجیح دهند قبل از رفتن شرکتها 
به مجمع، سهام خود را به فروش برسانند که 
این عامل موجب تشــدید روند نزولی بازار 
سرمایه در روزهای اخیر گردید. از طرف دیگر 
به  طور سنتی نیز با باز و بسته شدن نماد ها در 

زمان مجامع از قیمت سهام کاسته می شود.
 نوسان: چرا سهامداران حقوقی وارد 
عرصه نشدند تا با نقدینگی خود بازار 

سهام را دوباره زنده کنند؟ 
نحوه عملکرد سهامداران حقوقی نیز بی تاثیر 
نبود چرا که مشــکل نقدینگی بسیاری از 

شرکتها به خصوص سهامداران حقوقی دلیل 
دیگر افت بــازار در این مدت بــود، برخی از 
شرکتهای حقوقی، شرایط بازار در این دوره را 
فرصت مناسبی برای عرضه سهام و شناسایی 
درآمد حاصل از فروش ســرمایه گذاریها در 
بودجه خود برشمرده و اقدام به عرضه های 
قابل توجه در نمادهای بانکــی، خودرویی، 
بیمه ای و حمل  و نقل کردند که این امر منجر 
به نزول شاخص پس از اعلام توافق هسته ای 
در هفته های اخیر شــد. هر چند برخی از 
کارشناسان معتقدند توافق هسته ای بخش 
عظیمی از مشــکلات بورس را حل نکرده و 
سایه کمبود نقدینگی بر ســر بازار سرمایه، 
علت عدم حرکت بازار در روزهای پسا تحریم 
می باشد و اوضاع نامناسب بازار سهام سبب 
شد تا حجم زیادی از نقدینگی سرگردان به 

سمت سیستم بانکی حرکت کند. 
 نوســان: این نابســامانی در بازار 
سرمایه آیا تاثیری بر بازارهای دیگر هم 
داشته است؟ و در کل پیش بینی شما از 
بهبود بازار سرمایه در ماه های آتی چه 

می تواند   باشد؟
همزمان با بورس تهران در 18 ماه گذشته، 
بازارهای ارز، سکه و مسکن هم به رکود فرو 

رفته اند. بلاتکلیفی این بازارها پس از توافق 
از جمله دلایل رفتار محتاطانه معامله گران 
بورس بوده است. بعد از توافق هسته ای نرخ 
دلار به عنوان مهمترین متغیر کسب و کار 
بنگاههای اقتصادی دارای منابع و مصارف 
ارزی، از نظر تک نرخی شــدن هنوز تعیین 
تکلیف نشده است. بی شک نخستین بازاری 
که پس از توافق شــکوفا خواهد شــد بازار 
سرمایه است. در این بازار صنعت حمل و نقل 
به دلیل افزایش مبادلات بازرگانی، صنعت 
بانک با رفع تحریم سوییفت، صنعت خودرو 
با کاهش هزینه های تولید و صنعت لیزینگ 
به پیروی از بازار خودرو از اولویت های رشد 
و رونق پیش بینی می گردنــد. با توجه به 
رکود بازار مســکن، رفع تحریم ها در کوتاه  
مدت اثر گسترده و سریعی در بازار مسکن 
ندارد. ساختار زمان بر، سرمایه بر، مکان محور 
و غیرقابل واردات بودن مســکن در کندی 
اثرپذیری این بخش مؤثر است و متغیرهای 
اقتصادی بازار مســکن در لحظه به تغییر 
و تحــولات مختلف اقتصادی یا سیاســی 
عکس العمل نشان نمی دهند. بازار خودرو 
یکی از بازارهایی است که 9ماه اخیر شدیداً در 
رکود بوده است و هر روز این رکود بیشتر از 
پیش شده است. بازار خودرو چند سالی است 
که متأثر از تحولات اقتصادی با نوســانات 

قیمت متعددی روبــه رو بوده و تجربه ثابت 
کرده بازار خودرو دیگر با شوک های لحظه ای 
رونق نخواهد گرفت و مردم دنبال قیمت های 
ثابت و خودروهای با کیفیت هستند.  در کل 
به اعتقاد برخی از کارشناسان با توجه به اینکه 
اجرای توافق هسته ای از حوالی ماه دسامبر 
)آذر( آغاز خواهد شد، هنوز تحول خاصی در 
اقتصاد کلان به وجود نیامده است، بنابراین 
حوزه بورس از این لحــاظ نمی تواند تحت 
تأثیر قرار گیرد. گرچه روند رو به بهبود اقتصاد 
با برداشته شدن تحریم های اقتصادی دور از 
انتظار نیست، با این حال، این انتظار وجود 
دارد که عملکرد واقعی ناشــی از اثرات این 
موضوع در صورتهای مالی سال 95 نمایان 

شود. 

مهران مسائلی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری سامان سهام سپاهان عنوان کرد:

سایه کمبود نقدینگی در بازار سرمایه 
جهش فنر بازار سرمایه

در شــرایط فعلی اعتماد دوباره به بازار سرمایه 
کمی ســخت اســت؛ به ویژه برای آن دسته از 
ســرمایه گذاران که حدود نیمی از سرمایه خود 
را طی 18 ماه گذشته در بورس از دست داده اند، 

اعتماد به این بازار چندان آسان نیست. 

تحریم هــای بیــن المللــی، اجــرای دوم فــاز هدفمندی،  سرویس بورس
سیاســتهای انقباضــی اقتصــادی دولــت، افزایــش نرخ گفت و گو

ــازار ســرمایه و  ســود ســپرده های بانکــی و کاهــش نقدینگــی در ب
مــوارد بســیار دیگــر از جملــه مــواردی بود کــه افت بــازار ســرمایه را 
طــی ایــن ســالها رقــم زد و بحــث توافقــات هســته ای کورســویی از 
امیــد را جهــت بهتــر شــدن ایــن شــرایط در نگاه هــا روشــن نمــود. 
مهــران مســائلی مدیرعامــل شــرکت ســرمایه گذاری ســامان ســهام 
ســپاهان از جملــه کارشناســانی اســت کــه بــه واکاوی علل افــت بازار 
ــم  ــد تی ــث ش ــل باع ــن عوام ــه ای ــت. هم ــه اس ــرمایه، پرداخت س

ماهنامه نوسان را به پای میز گفتگو  بکشاند.

 نوســان: همایــش فرصت های 
سرمایه گذاری به منظور  تنوع بخشی 
 بــه پروژه هــای شــهرداری و جذب 
ســرمایه گــذاران داخلــی و خارجی 
برای ســرمایه گذاری و مشــارکت در 
پروژه های شهر اصفهان برگزار خواهد 
شد.  سید مرتضی حســام نژاد، مدیر و 
قائم مقام شهردار در امور سرمایه گذاری 
و مشارکت های شــهرداری اصفهان با 
بیان این مطلب ادامه داد: این نخستین 
همایشی است که بعد از توافق هسته ای 
و در راستای ارائه فرصت های سرمایه 
گذاری برگزار می گردد. وی با اشــاره 
به سخنان  شهردار اصفهان،  که توسعه 
شهر و انجام وظایف شهرداری از طریق 
جذب مشــارکت با بخش خصوصی را 
شعار محوری این دوره شهرداری اعلام 
کرده است، افزود: با مذاکراتی که  شهردار 
اصفهان بــا دفتر ریاســت جمهوری و 
حوزه معاونت سرمایه گذاری خارجی 
وزارت اقتصاد داشــته انــد،  این طرح 
با استقبال خوبی مواجه شــده و مقرر 
گردید این همایش با حضور دو یا ســه 
وزیر و دعوت بیش از 68 گروه بازرگانی 
انجام گیرد. حســام نژاد بــا بیان اینکه 
دفتر مشارکت های شهرداری اصفهان 
در گذشــته نیز به غیــر از پروژه های 
ســاختمانی، پروژه هــای موفقی در 
حوزه حمل و نقل  و ترافیک به صورت 
مشارکتی و با ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی به اجرا درآورده اســت ادامه 
داد: استنباط من این است که انتفاع برای 
بخش خصوصی، از حــوزه هایی مانند 
گردشگری، پســماند، انرژی و فضای 
سبز و در راســتای وظائف شهرداری و 
حفظ محیط زیست با پروژه های خوبی 
تعریف شده و جذب ســرمایه گذار در 

استان اصفهان خواهیم داشت. 
وی با بیان اینکه اتاق فکر شــهرداری 
اصفهان به منظور جمــع آوری نظرات 
مختلف و انتخاب بهترین شــیوه های 
جذب سرمایه گذار تشــکیل گردیده 
اســت، افزود: هدف از تشکیل اتاق فکر 
پیشرفت و توسعه شــهری و حمایت 
ســرمایه گذاران و تشــویق و ترغیب 
آنها در جهت اهداف شــهر و توســعه 
پایدار شهر اســت. قائم مقام شهردار در 
امور ســرمایه گذاری و مشارکت های 
شهرداری اصفهان افزود: ستون فقرات 
حرکت شهرداری اصفهان در این دوره 
در محور ســرمایه گذاری و مشارکتها، 
حوزه گردشگری است و با توجه به سیل 
گردشگرانی که به سمت کشور رهسپار 
شده اند نیاز اســت تا به رسم دیرین و 
سنتهای گذشته مان، برای پذیرایی از 
میهمانان یک خانه تکانی مناســب در 
تمامی حوزه های گردشــگری انجام 
دهیــم. وی ادامه داد: به عنــوان مثال 
اصفهان ســعی دارد تا  هر چه سریعتر 
هتلهای زود بازده که تا چند  ماه دیگر به 
بهره برداری برسد را راه اندازی  و تجهیز 
نماید.  بازســازی خانه های تاریخی که 
قابلیت تبدیل شدن به میهمان پذیر را 
دارند از راهکارهای کوتاه مدتی اســت 
که نیازی به سرمایه گذاری قابل توجهی 
ندارد و شهروندان نیز می توانند در این 
زمینه وارد شوند. علاوه بر آن بازسازی و 
مرمت فضاها و بناهای تاریخی و آمادگی 
شهر و شهروندان اصفهانی از دیگر خانه 

تکانی هایی است که باید انجام گیرد.
شایان ذکر اســت دفتر مشارکت های 
شهرداری اصفهان از سال 85 و با انعقاد 
2 قرارداد آغاز به کار کرد و فعالیت خود 
را با توجه به ضرورت ســرمایه گذاری و  
جذب سرمایه بخش خصوصی در تأمین 
بخشــی از  منابع مالی پایدار شهری به 
صورت منســجم و مدون ادامه داد. این 
دفتر تا کنون حدود 130 قرارداد با بخش 
خصوصی منعقد نموده که پروژه های 
مربوط به این قراردادها در حال اجرا و یا 

بهره برداری می باشند.

استاندار اصفهان اعلام کرد:

گردش مالی بالای خیریه های اصفهان 

استاندار اصفهان با بیان اینکه در چند سال گذشته گردش مالی خیریه های استان 
اصفهان بیــش از هزار میلیارد تومان بوده اســت،گفت: باید فعالیــت این مراکز در 

چارچوب مشخصی صورت گیرد.
رسول زرگرپور در جلسه شورای مشارکت های مردمی سازمان 
بهزیستی اســتان بر ســاماندهی خیریه ها تأکید کرد و اظهار 
داشت: خوشــبختانه حدود 600 خیریه در اســتان اصفهان 
به صورت رســمی فعالیت می کنند و بخشــی از فعالیت های 

دولت را انجــام می دهند ولی در برخی مــوارد موازی 
کاری بین آن ها مشاهده می شود. وی با بیان اینکه 
در چند ســال گذشــته گردش مالی خیریه های 
اســتان اصفهان بیش از هزار میلیارد تومان بوده 
است، افزود: باید فعالیت این مراکز در چارچوب 

مشخصی صورت گیرد.
اســتاندار اصفهان با بیان اینکه ورود دولت به 
بخش های مردمی مطلوب نخواهد بود، گفت: 

خیریه ها باید توسط خود مردم ساماندهی شوند 
و باید در این راســتا تشــکل بالاتری این وظیفه را بر 

عهده بگیرد.
استاندار اصفهان با تأکید بر اینکه باید برای هزینه ها 
چارچوب هایی تهیه شــود، افزود  درآمد بیشتر و 
هزینه بهتر باید در این شورا برنامه ریزی شود و با 
نظارتی که در این زمینه صورت می گیرد مطمئن 

شویم که هزینه ها به خوبی مصرف می شود.

در نشست خبری رئیس اتاق ایران مطرح شد:

سه خواسته هیأت های تجاری خارجی
نوسان: رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در یک نشست خبری 

از سه خواسته هیات های تجاری خارجی خبر داد.
محســن جلال پور در پاسخ به ســؤالی درخصوص درخواســت هیات های تجاری 
خارجی بــرای ســرمایه گذاری در ایران گفــت: در ملاقات هایی که با سرپرســت 
هیات های تجاری خارجی داشتیم، ســه خواسته اساسی را برای ورود 

سرمایه شان به ایران مطرح کردند.
به گفته وی، اولین خواسته آنها شفافیت در اقتصاد است. به عقیده 
هیا ت های خارجی، اقتصاد ایران شفاف نیست و برای سرمایه گذار 
خارجی مهم ترین مسأله شــفافیت است. اگر این موضوع برطرف 

نشود، سرمایه گذاری با مشکل مواجه خواهد شد.
وی اظهار کرد: دومین خواســته هیات های تجاری 
خارجی ثبات در قوانین است. آنها معتقدند قوانین 
و مقررات ایران نباید خلق الســاعه باشــد و این 
موضوع را ضعفی در اقتصاد کشور می دانند. البته 
اقتصاد ایران نیز در ســال های گذشــته تحت 
تأثیر این موضوع قرار گرفته و به شدت دچار 
مشکل شده است. بخشنامه های آنی و روزانه، 

بخش خصوصی را دچار مشکل کرده است.
جلال پــور، به ســومین نکتــه مــورد تأکید 
خارجی هــا اشــاره کــرد و گفــت: امنیــت در 
ســرمایه گذاری ســومین موضوع مــورد تأکید 
خارجی ها است. براســاس این خواسته، شرایط 
کســب وکار در ایران باید بهبــود یابد؛ همچنین 

دادگاه های اقتصادی به روز و فعال باشد.

حسام نژاد اعلام کرد:
همایش فرصت های  

پسا تحریم سرمایه گذاری
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رئیس اتاق بازرگانی، صنعت، معدن و کشاورزی اصفهان :

تصمیم مهم 

از اتاق ایران و آمریکا خبری نیست
پدرام سلطانی،  نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران، گفت: تأسیس اتاق مشترک 
ایران و آمریکا در دستور کار نیست و هیچ تصمیمی در اتاق بازرگانی در این باره 
گرفته نشده است. پدرام سلطانی خاطرنشان کرد: به جز تحریم های هسته ای، 
آمریکا تحریم های دیگری در ارتباط با ایران دارد کــه تا وقتی آن ها برطرف 
نشــوند، فقط شــرکت های غذایی و دارویی می توانند با ایران مراوده تجاری 
داشته باشند. وی افزود: به هر حال اگر طرف آمریکایی بخواهد روابط اقتصادی 
دو کشور گسترده تر شود و اقدام به تأسیس اتاق مشترک داشته باشد، ایران 

نیز استقبال خواهد کرد. اما هنوز صحبتی بین دو طرف انجام نشده است. 
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 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
 عکس: علیرضا پور مند

  گرید و صفحه آرایی: گام اول : 031-32121015
 چاپ: گستر نگار جام جم

 آدرس: خیابان طالقانی، مجتمع تجاری شــهریار، 
طبقه دوم

 صندوق پستی: 8158981865
 تلفن: 031-32340206

با سپاس ویژه از عبد المجید مجیدی نژاد و دفتر 
سرپرستی روزنامه دنیای اقتصاد استان اصفهان

استاندار اصفهان در مراسم افتتاحیه نمایشــگاه کتاب از این که تعداد کتاب فروشی ها 
در شهر اصفهان نصف تعداد پیتزافروشی هاست گلایه کرد و گفت: در شهری همچون 
اصفهان که به پایتخت تمدن و فرهنگ شهره است، در طول چند سال اخیر از تعداد کتاب 
فروشی های آن کاسته شده اســت. یکی از فعالان صنعت نشر در این باره گفت: اقتصاد 
پیتزافروشی را نمی توان با اقتصاد فرهنگ مقایسه کرد. اما اگر این دو را در مقام مقایسه قرار 

دهیم یقیناً احساس نیاز مردم به سمت غذای جسم بیشتر از غذای روح بوده است.

چاندران نیر، مدیر عامل گروه سرمایه گذاری GIFT پس از بازدید ازشهرسمیرم گفت: 
امیدواریم سیب سمیرم به عنوان نخستین پروژه این گروه با همکاری تولید کنندگان محلی 
به موفقیت بیانجامد.  مدیر  GIFT که در اتاق بازرگانی اصفهان سخن می گفت ادامه داد: 
این گروه تا کنون 3 سفر تحقیقاتی جهت بررسی شرایط سرمایه گذاری به سمیرم انجام 
داده است و از نزدیک مراحل تولید و فرصت های و تهدید سیب درختی سمیرم را مورد 

بررسی قرار داده است. 

فرصت های سرمایه گذاری در سیب سمیرمتعداد کتابفروشی ها نصف پیتزا فروشی ها

 نوسان: ســید صبا کاظمــی مدیر 
اجرایــی تماشــاخانه بــاران گفت: 
تماشاخانه ما، یک بلک باکس 60متری 
است که 40 نفر ظرفیت دارد و تقریباً 
تمام اســتاندارهای روز و مورد تائید 
اداره ارشاد را دارا است. کاظمی افزود: 
ما کار را به طور رســمی از خرداد 92 
آغاز کردیم و تا کنون 17نمایش در این 
تماشاخانه اجرا شده است. ساختمان 
برای چند ســال اجاره شــده است و 
چندین پلاتوی 25تا 30 متری برای 
تمرین گروه ها، فضایی برای دورخوانی 
و کافه کوچکی برای استراحت اعضا و 
گپ و گفت های هنری دارد. وی ادامه 
می دهد: پــس از تائید کیفیت متن و 
اجرا بوسیله کارشناسان خودمان برای 
ارســال متن و تاریخ بازبینی از مرکز 
هنرهای نمایشــی وقــت می گیریم 
و پــس از گرفتن مجوز اجــرا قیمت 
بلیت و ســاعت اجراها در اختیار خود 
گروه هاست قیمت بلیت ها معمولاً بین 
6تا 12هزار تومان به نسبت گروه ها و 

عوامل تعیین می شود.

تماشاخانه باران:
یک باکس 60متری با 40 

نفر ظرفیت 

ترین ها

 نوســان:  راه اندازی تماشــاخانه های محلی به 
منظور ایجاد بســتر برای رشد و توســعه تئاتر در 
کشور مصوب شده که این فضاهای هنری راه اندازی 

می شود.
علی اصغر کار اندیش، معاون توســعه منابع انسانی  

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشــاره به طرح راه 
اندازی تماشاخانه های محلی، اظهارکرد: راه اندازی تماشاخانه های محلی 
به منظور ایجاد بستر برای رشد و توسعه تئاتر در کشور مصوب شده که این 

فضاهای هنری راه اندازی می شود.
وی اضافه کرد: این مجموعه کوچک نمایشی که در فضای 110 متر مربعی 
هر محله ایجاد می شود فرصتی برای اجرای تئاتر و تماشای تئاتر برای بیش 

از 100 نفر را در هر اجرا فراهم می کند.

 نوسان: علی نصر مدیر سالن های "مدرسه تئاتر 
ســه نقطه" می گوید: این مدرســه برای آموزش 
تئاتر و همچنین اجرای نمایش تأســیس شــده و 
به شــکل کاملًا خصوصی اداره می شود. هم اکنون 
3 ســال از آغاز به کار ایــن ســالن ها می گذرد و 
خوشبختانه با استقبال خوبی از سوی دانشجویان، 

هنرمندان و فارغ التحصیلان تئاتر واقع شده است. 
مدیر ســالن های "مدرســه تئاتر ســه نقطه" بخش خصوصی را نیازمند 
حمایت دانســت و توضیــح داد: برای حمایــت به معاونــت هنری نامه 
فرســتادیم البته همین که به ما مجوز دادند خودش نوعی حمایت است 
چرا که پیش از این در فضایی بودیم که به تماشاخانه خصوصی اعتمادی 
نبود. ما در این جا با مشــکلات زیادی دســت به گریبان هستیم از جمله 
اینکه ملک ما استیجاری اســت و از آنجا که تجاری هم هست هزینه های 
آب و برق و دیگر مسائل هم بالاســت به طوری که اگر یک ماه سالن های 
ما خالی باشــد ضرر می کنیم ضمن این که گروه ها هــم از نظر مالی زیر 

فشارند.

110 متر مربع

گزارشی از وضعیت تماشاخانه های خصوصی:

فرصت تماشای تئاتر برای یکصد نفر

تماشاخانه خصوصی منفعت عمومی

رئیس کمیته ITPO در اتاق اصفهان، معتقد است که اصفهان به 
مکانی برای تجمع و شناسایی کارآفرینان و بررسی طرح ها از نظر 
فنی و اقتصادی، نیاز دارد تا به آنها کمک کند تا با انجام مطالعات فنی 

و اقتصادی، طرح های خود را به سرمایه گذاران ارائه دهند.
صفر نوراله ادامه داد: در مکانی به نام باشگاه سرمایه گذاری، از سرمایه 
گذاران دعوت می شود تا از این طرح ها آگاه شوند و افراد کارآفرین بتوانند طرح های خود را 

اجرایی و صنعتی کنند.

محمد جعفر ذره بینی معتقد است: طرح بندر خشک و احداث آن در 
اســتان تحولات زیادی به همراه دارد، اما با وجود آنکه برای ایجاد این 
بندر فاینانسی نیز آماده شد با مداخلات سازمان های دولتی احداث آن 
به تعویق افتاد.  عضو اتاق بازرگانی ایران و انگلیس ادامه داد: طرح بندر 
خشک در اصفهان با توجه به ترافیک کالا در بندرعباس می تواند کمک 
خوبی به کاهش ترافیک در سطح بنادر کشور محسوب شود اما بهتر است اجرای کامل این طرح 

به بخش خصوصی واگذار شود تا هر چه زودتر استان از مزایای این بندر خشک بهره مند گردد.

بهترین مجری؛ بخش خصوصی بهترین مکان برای معرفی فرصتهای سرمایه گذاری

ماهنامه
M o n t h l y n a v a s a n

امام حسین علیه السلام : 
عقل جز به پیروی از »حق« کمال نمی یابد آیا نمی بینید که 

به حق عمل نمی شود و از باطل نهی نمی شود؟

اقتصاد فرهنگ

گیشه

 نوسان: پیتزا شــب، پیتــزا پیتزا، پیتزا 
شــاپ، پیتزا کاج و ایســاتیس پنج پیتزا 
فروشی در اصفهان هســتند که می توان 
در آن خوشــمزه ترین پیتزاهای اصفهان 
را نــوش جــان کــرد. عبــدالله نصری 
رئیس اتحادیه پیتزافروشــان اصفهان و 
پیتزاخورهای اصفهان بر این باور اســت 
که این پنج پیتزا فروشی بهترین اند. وی 
اعضای باشــگاه بهترین فست فودی های 

اصفهان را برای ما معرفی کرد:
 پیتزا شــب: واقع در خیابان آپادانا 
دوم با زدن خمیــری متفاوت به نام خمیر 

آمریکایی و طرح و شــکل جعبه متفاوت 
توانسته فروش خوبی داشته باشد.

 پیتزا پیتزا: عضو باشگاه بهترین فست 
فودی های اصفهان وبا مجموعه ای از جوایز 
که در کارنامه خود ثبت کرده اســت. پیتزا 
پیتزا واقعاً آمریکایی طبخ می شود؛ با پنیر 

زیاد و پر ملات و خوش طمع به ذائقه ایرانی
 پیتزا شــاپ: واقع در خیابان حکیم 
نظامی؛ از همان ابتــدا زدن خمیر نازک و 
اســتفاده از خمیر آماده را الگوی خودش 
قرار داده و بر این اصل هم پایبند بوده است.

 پیتزا کاج: یکی از پرفروش ترین پیتزا 

فروشیهای اصفهان با روش سنتی و جدید 
که بهداشت و استفاده از مواد با کیفیت که 
با زدن انواع پیتــزا چهارگوش و لقمه ای 

توانسته جایی برای خود در بین رقبای 
خود باز کند.

 پیتزا ایساتیس: در خیابان 
احمدآبــاد نیــز با داشــتن 

مغازه ای شیک، مشتری 
خاص خود را دارد.

توجه  قابــل  نکته 
اینکــه حدود 

60 درصد از 

پیتزا فروشیهای اصفهان فاقد پروانه کسب 
هستند و نرخ هر پیتزا را هر پیتزافروشی 
بسته به نوع و میزان مواد مصرفی تعیین 

می کنند.

خوشمزه ترین قاچهای پیتزا در اصفهان

شب؛ پیتزا؛ شاپ؛ کاج؛ ایساتیس

  اول ایمنی بعد کار
 دکتــر ســبحانی با اشــاره بــه رعایت 
مؤلفه های ایمنی در فولاد مبارکه گفت: 
رونــد ارتقاءمقوله ایمنی طی ســنوات 
اخیر در فولاد مبارکــه در بحث ضریب 
تکرار و ضریب شــدت حوادث از شرایط 
خوبی برخوردار گردیــده اما هنوز جای 
کار داریم و می طلبد که با اتخاذ تدابیر 
مناسب، ضریب تکرار و شدت حوادث را 
بهبود دهیم. بدیهی است بهترین حالت 
وقتی اســت که حوادث جزئــی و کلی 

شرکت به صفر برسد.

 شاخص های کیفی محصول در 
شش ماه اول سال 94

وی در ایــن رابطــه گفــت: در ناحیه 
فولادســازی و ریختــه گــری مداوم 
شــاخص ما طبق برنامــه تولید تختال 
بــدون عیــب 89 درصــد بــوده کــه 
 در عملکــرد واقعــی بــه 90.8 درصد

 رسیده ایم.
همچنیــن در نــورد ســرد و تولیــد 
محصولات پوشش دار مطابق با سفارش 
شاخص ما91.3 درصد بوده که عملکرد 

واقعی ایــن بخش نیز بــه 92.3 درصد 
رسیده است.

 عملکرد تولید در نیمه اول سال 
جاری

مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه به ارائه 
آمار تولید در نیمه اول سال 94 پرداخت 
و گفت : گندله سازی فولاد مبارکه طی 
مدت مذکور با تولیــد 3 میلیون و 957 
هزار تن نسبت به برنامه، 3 درصد جلوتر 
و نسبت به مدت مشــابه سال قبل نیز 2 

درصد رشد داشته است.
در بخش آهن اسفنجی میزان تولید در 
واحدهای احیای مستقیم فولاد مبارکه 
و سبا جمعاً به3 میلیون و788 هزار تن 
رسیده است که این میزان تولید نسبت 
به مدت مشابه سال قبل، 3درصد رشد را 

نشان میدهد.
وی میزان تولید تختال در فولاد مبارکه 
و ســبا را 3 میلیون و 106 هزارتن اعلام 
کرد و افزود: با این میزان تولید در نیمه 
اول ســال جاری یک درصــد از برنامه 

جلوتر هستیم.
تولید محصولات گــرم در فولاد مبارکه 
و ســبا در مدت مذکور بــه 2 میلیون و 
919 هزار تن رســیده اســت. در تولید 
محصولات سرد به 689 هزارتن رسیده 
ایم و در تولید محصولات پوشش دار به 

178 هزار تن تولید دست یافته ایم.
دکتر ســبحانی میزان تولید محصولات 
کیفی فولاد مبارکه در نیمه اول ســال 
جاری را 844 هزار تن اعلام کرد و گفت: 

با این میزان تولیــد 22 درصد از برنامه 
جلوتر و نســبت به مدت مشــابه سال 
قبل نیز 5 درصد رشد را شاهد هستیم.

دربخش حمل محصول 2 میلیون و 729 
هزار تن محصول حمل گردیده است. 

وی میزان تولیــد آهن اســفنجی فولاد 
هرمزگان درنیمه نخست ســال جاری را 
625 هزار تن اعلام کرد و گفت :در شش ماه 
اول سال94 طبق برنامه می باید 2 میلیون 
و 165 هزار تن فروش داخلی داشته باشیم 
که به دلایل شــرایط موجود بر بــازار 85 

درصد برنامه محقق گردیده است.

  صــادرات محصــولات فولاد 
مبارکه به بازارهای هدف

مدیر عامل فولاد مبارکــه در خصوص 
صادرات محصولات فــولاد مبارکه این 
چنین گفــت: از نظر صــادرات در پی 
هدفگــذاری جســورانه صــادرات 1.5 
میلیون تن محصول در سال 93 و برای 
ســال 94 نیز همین مقــدار را مد نظر 
قرارداده ایم که تا پایان شهریورماه سال 
جاری حدود747 هــزار تن یعنی تقریباً 
50 درصد برنامه محقق گردیده اســت 
که به واقع در شــرایط موجــود با توجه 
به مشــکلات خاصی که در بازار داخل 
و صــادرات وجــود دارد می توان گفت 
صادرکردن این میزان محصول عملکرد 

خوبی است.
وی در همیــن رابطه تصریــح کرد: 63 
درصد از این میزان محصول به بازارهای 
اروپایی، 29 درصد خاورمیانه و 8 درصد 

به خاور دور صادر شــده است که طبق 
آمار موجود، صادرات فــولاد مبارکه به 
بازارهای اروپایی 10 درصد رشد را نشان 

می دهد.
وی دلیل رشــد صــادرات محصول به 
بازارهای اروپایی را کیفیت بسیار خوب 
محصولات فــولاد مبارکه اعــلام کرد و 
گفت در اتحادیه اروپا ما به دلیل همین 
کیفیت مطلــوب محصــول از جایگاه 

خوبی برخورداریم.

  وضعیت تولید فولاد کشور
وی با اشاره به میزان تولید فولاد خام در 
کشور در شش ماهه اول سال 94 تصریح 
کرد: به دلیل شــرایط موجــود در بازار، 
اکثر تولید کنندگان داخلی نســبت به 
برنامه و نسبت به سال قبل خود با رشد 
منفی مواجه شدهاند این در حالیست که 
فولاد مبارکه با یک درصد رشد نسبت به 
برنامه ومشابه با نیمه اول سال قبل تولید 

نموده، که قابل تقدیر است.

  سال های ســخت فولادسازان 
دنیا

دکتر سبحانی با اســتناد به گزارش ارائه 
شده از ســوی مؤسســه جهانی آهن و 
فولاد گفت: این انجمن ســال جاری را 
برای فولادسازان به گرداب مرگ تشبیه 
نموده ومتذکر شده است به لحاظ قیمت 
و هزینه های تمام شــده چنانچه فولاد 
ســازان بتوانند این دو مؤلفه را متناسب 
با هم بالانس نمایند میتوان عبور از این 

پیچ سخت و روزهای بهتری را برای آنها 
متصور بود.

  چه باید کرد؟
وی خاطر نشــان کرد با توجه به افزایش 
قیمــت حاملهــای انــرژی در ایــران 
شــرکتهایی که نتوانند میــزان تولید و 
هزینه های خود را مدیریت کنند، قطعاً 
به مشکلات عدیده ای برخواهند خورد. 
باید واقع بین بود، درآمدها کاهش یافته 
و هزینه ها روبه فزونی گذاشــته است 
چنانچــه هزینه ها مدیریــت و کنترل 
نگردد، قطعاً بروز مشکل برای سازمانها 

اجتناب ناپذیر است.
مدیرعامل فولاد مبارکــه بخش پایانی 
سخنان خود را به ارائه راهکارهای قابل 
دسترس برای بقاء در چرخه ی تولید و 
کورس رقابت اختصاص داد و گفت: باید 
با تولیدات کیفی بــا ارزش افزوده بالاتر، 
کاهش ضایعــات، مدیریــت و اولویت 
بندی هزینه ها، فــروش ضایعات و اقلام 
مازاد، مدیریت و اولویت بندی پروژه ها 
و تســریع در تکمیل و راه اندازی پروژه 
ها، دست در دست هم دهیم و همچنان 
شرکت فولاد مبارکه را بعنوان یک بنگاه 
اقتصادی ســودمند در کورس رقابت با 
سایر رقبای خارجی حفظ کنیم. یادمان 
باشد تک تک کارکنان مسئولند و همه 
ما مسافر یک کشــتی بزرگ بنام فولاد 
مبارکه هســتیم. نباید اجازه دهیم که 
حرکت این کشــتی بزرگ بــا مخاطره 

مواجه شود.

رکوردهای فولاد مبارکه طی شش ماه نخست سال جاری در گفت و گو با دکتر سبحانی:

فولادمبارکه شرایط رقابتي را حفظ می کند
سال گرداب مرگ فولادسازان سپری می شود 

از نظر صادرات در پي هدفگذاري جســورانه 
صادرات 1.5 میلیون تن محصول در سال 93 و 
براي سال 94 نیز همین مقدار را مد نظر قرارداده 
ایم که تا پایان شهریورماه سال جاري حدود747 
هزار تن یعني تقریبــاً 50 درصد برنامه محقق 

گردیده است

دنیــای اقتصــاد: دکتــر ســبحانی مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه اصفهــان در گردهمایــی مدیریــت و کارکنــان فــولاد مبارکــه ضمــن ارائــه گــزارش کاملــی از وضعیــت تولیــد و فــروش فــولاد در جهــان، عملکــرد شــرکت در شــش مــاه اول ســال94 را تبییــن کــرد. به 
گــزارش روابــط عمومــی شــرکت فــولاد مبارکــه اصفهــان، وی در ایــن جلســه گفــت: در شــرایطی کــه اوضــاع کنونــی فــولاد در جهــان شــرایط بحرانــی را ســپری مــی کنــد و بــه نظــر می رســد این بحــران تا اواســط ســال آینــده با همیــن شــدت ادامــه یابــد، وی افزود: 

خوشــبختانه فــولاد مبارکــه توانســته اســت بــا همــت و تــلاش کارکنــان خــود و تولیــد محصــولات کیفــی و صــادرات آن بــه بازارهــای جهانــی همچنــان خــود را در شــرایط رقابتی حفــظ کند.

مؤسسه جهاني آهن و فولاد، ســال جاري را براي فولادسازان به گرداب مرگ 
تشبیه نموده ومتذکر شده است به لحاظ قیمت و هزینه هاي تمام شده چنانچه 
فولاد سازان بتوانند این دو مؤلفه را متناسب با هم بالانس نمایند مي توان عبور 

از این پیچ سخت و روزهاي بهتري را براي آنها متصور بود
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